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Novica, da je mag. Danilo Top-

lek odstopil s polo`aja predsed-

nika Uprave Taluma, je stara `e

ve~ kot mesec dni, torej ni ve~

novica. To se je zgodilo 19. apri-

la, ko smo `e pripravili aprilsko

{tevilko Aluminija, zato novice v

njej nismo objavili. Seveda je tudi

v majski {tevilki ne bomo. Mo-

ram pa zapisati, da bomo letnico

2011 morali vnesti v vrsto tako

imenovanih prelomnic v zgodo-

vini Taluma. V tem letu je zdaj `e

nekdanji predsednik Uprave Da-

nilo Toplek stopil med legende.

^eprav legende najve~krat niso

preve~ `ive, bo za Topleka velja-

lo, da je `iva legenda. Legendar-

ni predsednik Uprave Taluma.

Mislim pa, da mu bomo rekli kar

legendarni direktor. Tak bo ostal

za svoje sodelavce, prijatelje in

tudi svoje nasprotnike ali sovra`-

nike. 

Kaj je bilo v preteklosti dobrega

in kaj malo manj dobrega, nam

bo Toplek povedal v intervjuju,

ki smo ga z njim pripravili v tej

{tevilki.

Po 27 letih smo torej dobili nove-

ga vodjo Taluma, ki je, kot pravi

sam, `e za~el delati s polno paro.

Kar je seveda popolnoma razum-

ljivo, saj ni veliko ~asa za dolgo-

trajna razmi{ljanja, brezplodna

razpravljanja in predolgo ~aka-

nje na odlo~itve. Sposobnost za

hitro in u~inkovito odlo~anje pa

je prav tista lastnost, ki bi jo

~lovek na takem polo`aju moral

imeti. Marko Drobni~ je postal

predsednik Uprave Taluma kot

mlad, prodoren, pronicljiv in

sposoben ~lovek. V letih, kar je

zaposlen v Talumu, je dokazal,

da zmore re{evati tudi najte`je

naloge. ^as pa bo pokazal, kako

bo njegovo vodenje vplivalo na

razvoj tovarne. Mislim, da mu

velika ve~ina talumovcev popol-

noma zaupa. In to je vsekakor

dober znak. 

V elektrolizi C zaganjamo {e zad-

nje pe~i, kar pomeni, da bomo

kmalu ponovno za~eli proizva-

jati primarni aluminij s polno

zmogljivostjo. To nas lahko nav-

daja z optimizmom. Pa ne s pre-

tiranim. Minimalni ~isti dobi~ek,

ki smo ga pridelali v letu 2010, {e

ne pomeni, da je Talum popol-

noma iz{el iz krize. [e bo treba

veliko delati in {e bo treba ~akati

na bolj{e razmere v svetu in

predvsem v Sloveniji.

Posamezne odvisne dru`be pos-

pe{eno i{~ejo svoje »mesto pod

soncem«. Trudijo se pridobiti

nove kupce izdelkov in uporab-

nike storitev. V zvezi s tem pote-

kajo razli~ne aktivnosti, od tis-

kanja propagandnih materialov

do sodelovanja na razli~nih sej-

mih. Imam ob~utek, da Talum in

s tem vse njegove dru`be ponov-

no pridobivajo pozitivno podo-

bo v o~eh razli~nih javnosti.

V reporta`i predstavljamo

Viktorja Gojkovi~a, akademske-

ga kiparja, ki je ponovno izdelal

doprsni kip Borisa Kidri~a, ki

smo ga sve~ano ponovno odkrili

v petek, 20. maja. Kako je bilo na

odkritju spomenika, bomo zapi-

sali v posebnem prispevku.

Fontana pred upravno zgradbo

spet deluje. Urejena in lepa. 

Maja smo imeli veliko obiskov.

Ve~ina {ol po Sloveniji pa~ orga-

nizira ekskurzije v predzadnjem

mesecu pouka. Res je, da bi za

ve~ino mladenk in mladeni~ev,

ki so nas obiskali, vsaj po nji-

hovem zanimanju za proizvod-

njo sode~, lahko rekli, da niso

ravno preve~ nadebudni, toda

vsi po vrsti so bili navdu{eni nad

urejenostjo tovarne. Profesorji pa

pravijo, da smo ena redkih to-

varn v Sloveniji, kjer se {e lahko

vidi proizvodnja. In to daje neki

~uden ob~utek. Govori o neki

~udni realnosti v Sloveniji. Po-

sebne pozornosti so seveda

dele`ni {tudenti fakultete za me-

talurgijo iz Ljubljane, ki pa jim je

obisk pri nas morda `e nekoliko

premalo, da bi lahko spoznali

vse, kar bi `eleli. Mislim seveda

na proizvodne procese v na{ih

razli~nih delovnih okoljih.

Za~el sem s Toplekom, pa naj z

njim ta uvodnik tudi kon~am. Po

13. maju bi mu lahko rekli tudi

»gospodar prstanov«. V zahvalo

za skoraj 27-letno vodenje Talu-

ma smo mu poklonili aluminijast

prstan. Ni ~arovni{ki. Lahko ga

vrti{ na prstu, kolikor ho~e{, pa

se ne bo zgodilo ni~. Morda je

malo bolj ~arovni{ki njegov last-

nik. Nekatere njegove poteze so

se zdele kot kake male ~arovnije.

»..., da bomo letnico 2011 morali vnesti v vrsto tako imenovanih prelomnic 
v zgodovini Taluma.«

Legenda

UVODNIK

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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V `e tako te`avnem stanju

evropske aluminijske industrije

sta dodatno negotovost povzro-

~ila {e nedavni potres na

Japonskem in s tem povezano

vpra{anje nadaljnje uporabe

jedrskih elektrarn. Sam kot ener-

getik menim, da je jedrska

energija za EU nujna za ohra-

njanje gospodarske rasti in ne

znam si predstavljati, da bi se ji

Francija lahko odpovedala. Se-

veda bi bilo idealno, ~e bi lahko

vso energijo pridobivali iz

obnovljivih virov in nam ob tem

ne bi bilo treba posegati v nara-

vo.

Teoreti~no izhodi{~e naravo-

varstvenikov je seveda pravilno,

vendar se v isti sapi vsi zavzema-

jo za poceni  energente, varne in

udobne avtomobile, ekolo{ko

pridelano hrano … A vsak ra~un

je treba enkrat pla~ati.

Si znamo predstavljati, koliko

Zemljanov lahko prehrani na{

Ko v dr`avi nastopi nova vlada, jo
ponavadi pustijo 100 dni pri miru. 
Ali kot novi predsednik Uprave
Taluma `e dela{ s polno paro?
So misli `e popolnoma urejene?

V gospodarstvu, kjer se ukvar-

jamo z realnimi problemi in

izzivi, ni ~asa za polemiziranje ali

po~ivanje. Zato se tudi te`ko pri-

merjam z zgornjo navedbo, pred-

vsem pa se ne morem in ne

`elim primerjati s tistimi, ki jih

pustijo pri miru. Pa tudi sicer ne

vidim mo`nosti za primerjavo,

ker imamo v industriji jasno

postavljene merljive cilje, ki jih

je treba realizirati. Torej: s polno

paro od prvega dne naprej, tako

kot sem to po~el do sedaj.

Cilji Taluma ostajajo isti. Defi-
nirani so bili predvsem z reorgani-
zacijo, ki si jo vodil. Kak{en bo
tvoj na~in vodenja? V ~em bo{

druga~en od prej{njega predsed-
nika?

Vsak ~lovek je osebnost zase. Ne

`elim se primerjati z nikomer,

sem pa~ tak, kot sem, in to bo s

sabo prineslo tudi svojstven

na~in vodenja. 

Na kak{ni poti je Talum ta tre-
nutek? Vidimo lu~ na koncu pre-
dora? 

Talum je na poti prestrukturiran-

ja. Reorganizacija, ki smo jo zas-

novali, daje prve rezultate, pot

do kon~nih ciljev in u~inkov pa

bo {e dolga in naporna. Sploh

zaradi te`avne situacije, v kateri

je trenutno aluminijska industri-

ja, in dodatno {e zaradi na{ih

te`av z nekonkuren~nimi pogoji

pri zagotavljanju oskrbe z elek-

tri~no energijo. 

Znanje, okolje in izku{nje, ki jih

v Talumu imamo, ponujajo veli-

ko izzivov in prilo`nosti. Ko jih

prepoznamo, je treba za vsako

izmed njih poiskati lu~ na koncu

predora. Kdor tega ne zmore, ni

»pravi«. Te`ave z lu~mi imajo tisti,

ki se jim no~ ne kon~a, ker se

preve~ ukvarjajo sami s sabo

namesto s prilo`nostmi, ki jim jih

okolje ponuja. Jaz te`av z dolgi-

mi no~mi nimam – rad vstajam

zgodaj in se potem s {vejkovskim

optimizmom podam v vsak nov

dan novim izzivom naproti.�

UPRAVA

S polno paro od prvega dne

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Predsednik Uprave Taluma Marko Drobni~

^lan Uprave za tehni~no razvojno podro~je dr. Zlatko ^u{

Kako ohraniti planet Zemljo in lepo (pre)`iveti?
ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Te~e `e peti mesec, ko posluje-

mo v novi organizaciji. Najve~je

spremembe so na podro~ju no-

tranjih ekonomskih odnosov, za-

to so v tem prehodnem ~asu mo-

rale strokovne slu`be, ki se  jih ta

podro~ja dotikajo, vlo`iti ve~

napora kot prej, ko je poslovanje

potekalo po ustaljenih postop-

kih. Prakti~no je spremenjen

informacijski sistem, ki je podla-

ga za vse preostale procese. [e

vedno je treba imeti potrpljenje,

kajti zastavljeni cilji o novih

podatkih za vodenje bodo ures-

ni~eni postopno.

Po drugi strani pa Talum posluje

enako kot prej{nja leta. Tu sta

nabavni in prodajni trg in tu so

vsi proizvodni problemi. Na na-

bavnem in prodajnem trgu delu-

jemo kot enovito podjetje, tako

da dobavitelji in kupci ne ~utijo,

kako se mi na novo organizi-

ramo. To je dobro, saj njih 

ne zanima drugega kot denar za

pla~ilo nabavljenih surovin in

kakovostni proizvodi po ugod-

nej{i ceni, kot jo ima konkuren-

ca.

Zdaj pa je krog sklenjen. To je

realnost. Kon~ni proizvod mora

biti tak{en, da ga kupec lahko

uporabi naprej v svoji proizvod-

nji in naredi tak{en proizvod, ki

mu daje dobi~ek in pre`ivetje.

To je kruta ekonomija, ki nas

spravlja v skrbi in je smisel delo-

vanja.

V dejanskem poslovanju prve

{tiri mesece se nam je na pod-

ro~ju proizvodnje godilo to, kar

smo si postavili v letnem planu

poslovanja. Naredili smo celo za

3 odstotke ve~  blagovne proiz-

vodnje, kot smo planirali. Proiz-

vodnje ne obvladujemo na izpa-

rilnikih in ulitkih. Druga~e je na

podro~ju prodaje, kjer smo pro-

dali manj, kot smo na~rtovali, in

to vrednostno in koli~insko. V

primerjavi z lanskoletnimi podat-

ki je seveda bolje. Vse to pa {e

ne da popolne slike, ~e ne pove-

mo, kaj nam vse to prinese ali kaj

pove ~isti rezultat.

Danes imamo vsi dostop do

informacij o ceni aluminija na

borzi. Prepri~an sem, da ima

ve~ina zaposlenih v Talumu

ob~utek, da je LME dober in da

nam omogo~a solidno poslova-

nje. To je v svetovnem merilu

mogo~e res. Vendar je Talumova

stro{kovna kalkulacija zelo dru-

ga~na od svetovne. V prvih treh

mesecih je bil razkorak med

borzno in na{o stro{kovno ceno

179 evrov na tono aluminija. Ko

pogledamo, kaj je tisto, kar nas

oddaljuje od normalnega poslo-

vanja, je samo ena postavka, ki je

mnogo ve~ja kot pri drugih.

Talum s tako visoko ceno elek-

trike, kot jo ima, na drugih

postavkah kalkulacije ne more

prihraniti toliko, da bi bilo poslo-

vanje uspe{no. To te`avo smo

dol`ni razlo`iti na{im lastnikom,

ki so isto~asno lastniki dobavitel-

jev elektrike. 

Upam, da bodo odgovorni do

svoje lastnine, ki ni zanemarljivo

majhna.�

planet z ekolo{ko pridelavo

hrane? Koliko ljudi bi bilo spet

pripravljeno `iveti ob samo eni

40 W `arnici v sobi? 

V~asih se vpra{am, ali smo mi, ki

se utrujamo v tovarnah, sploh {e

normalni. Ali ima to {e sploh

smisel? Ali ne bi bilo idealno

prestopiti od uni~evalcev narave

in planeta na drugo stran, k

re{iteljem?

Si lahko zamislite!

Strategijo re{itve tega planeta

pi{em na ra~unalnik v pozimi

lepo ogrevani in poleti klima-

tizirani pisarni ob poslu{anju

glasbe in rahlo nezadovoljen,

ker so mi iz prora~una nakazali

prenizko pla~o in me spet

uvrstili na seznam udele`encev

konference o racionalni rabi

energije, in to ravno sedaj, ko

nimam ~asa potovati na drugi

konec sveta. Znanstveno ugo-

tovim, da je treba uni~evalcem

narave vendarle dopovedati, da

elektrika prihaja iz vti~nice,

hrana iz hladilnika, gorivo iz

bencinske ~rpalke, varni avto-

mobili iz avtosalona ….�

Krog je sklenjen
FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

^lan Uprave za ekonomsko podro~je, mag. Franc Visenjak
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V zraku {e vedno visijo vpra-

{anja, zakaj smo se tega projekta

lotili, kaj je prinesel, kaj bo pri-

nesel, ali nam je bilo to potreb-

no … Sam opa`am, da so preraz-

poreditve relativno velikega {te-

vila strokovnih sodelavcev in ob-

se`na izvedba usposabljanj od-

prle {tevilna vpra{anja. Porodile

so se ideje, kako spremeniti in

kako izbolj{ati vpeljane postop-

ke, nova delitev odgovornosti pa

postopoma na pozitiven na~in

spreminja razmi{ljanja zaposle-

nih.

Komercialno podro~je Taluma je

organizacijsko in odgovornostno

bistveno spremenjeno. Iz nek-

danjega Marketinga in Slu`be za

nabavo je nastala Strate{ka ko-

merciala, v kateri smo si kot

svoje poslanstvo predpisali od-

govornosti za naslednja poslov-

na podro~ja:

SSkklleeppaannjjee  kkoommeerrcciiaallnniihh  ppooggooddbb

kkoonncceerrnnaa::

- pogodbe za nabavo strate{kih

surovin (npr. glinica v povezavi

s prodajo drogov …),

- dogovarjanje cenikov z grosisti

(npr. za materiale splo{ne po-

rabe …).

OOcceennjjeevvaannjjee  iinn  vvaarroovvaannjjee  ttvvee--

ggaannjj::

- nihanja borznih cen,

- pla~ilna nedisciplina.

DDoolloo~~aannjjee  kkoommeerrcciiaallnnee  ppoolliittiikkee

kkoonncceerrnnaa  iinn  nnaaddzzoorr  nnaadd  nnjjeenniimm

iizzvvaajjaannjjeemm::

- pla~ilni roki,

- dolo~anje dopustnih ravni tve-

ganja in nadzor nad njimi na

podlagi bonitet poslovnih part-

nerjev.

NNaaddzzoorr  nnaadd  kkoommeerrcciiaallnniimmii  ppoo--

ggooddbbaammii::

- spremljanje materialnih tokov

glavnih surovin (razli~ne vrste

in izvori aluminija),

- spremljanje dose`enih premij

na fizi~nem in terminskem trgu.

SSpprreemmlljjaannjjee  iinn  pprraavviillnnoo  iizzvvaajjaannjjee

zzaakkoonnsskkiihh  pprreeddppiissoovv::

- obvladovanje carinskih pred-

pisov in izvajanje aktivnosti

poobla{~enega izvoznika,

- obvladovanje predpisov AEO,

mednarodne trgovine ….

OOmmeejjeenn  oobbsseegg  pprrooddaajjee  nnaa  ttrrgguu::

- prodaja za odvisne dru`be, ki

podro~ja prodaje ne bodo raz-

vijale v okviru lastnih aktivnos-

ti (Rondelice, drogovi, ogljikovi

materiali …).

OOmmeejjeenn  oobbsseegg  nnaabbaavvee  nnaa  ttrrgguu::

- nabava glavnih surovin (legirni

dodatki) in pomo`nih materi-

alov za potrebe proizvodnje.

SLU@BE

Predstavitev organiziranosti in delovanja
Strate{ke komerciale

Z za~etkom leta je Talum pre{el na novo obliko organiziranosti.
Sprememba in posledi~no predvsem prerazporeditve sodelavcev so
na za~etku prinesle nekaj zmede, v zadnjem ~asu pa se polo`aj posto-
poma umirja in ureja.

Zvone Banko, vodja Strate{ke komerciale

ZVONE BANKO
FOTO: SRDAN MOHORI^
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UUpprraavvlljjaannjjee  iinnffrraassttrruukkttuurree  kkoonn--

cceerrnnaa::

- obvladovanje fizi~nega stanja

in pravnega statusa infrastruk-

ture,

- sklepanje najemni{kih pogodb,

- zara~unavanje najemnin in

stro{kov za vzdr`evanje infra-

strukture.

MMeennttoorrssttvvoo  pprrii  iizzvvaajjaannjjuu  kkoommeerr--

cciiaallnniihh  ppoosslloovv  ooddvviissnniihh  ddrruu`̀bb::

- prenos potrebnih komercialnih

znanj in informacij v odvisne

dru`be,

- sodelovanje pri sklepanju po-

godb (po potrebi).

UUpprraavvlljjaannjjee  ppaarraammeettrroovv  ppoosslloovv--

nneeggaa  iinnffoorrmmaacciijjsskkeeggaa  ssiisstteemmaa::

- {ifrant kupcev in dobaviteljev,

- {ifrant glavnih surovin in pro-

dajnih artiklov.

Strate{ka komerciala se torej

neposredno ne ukvarja z nabavo

vzdr`evalni{kega, potro{nega ali

drugega specifi~nega materiala,

saj so za to podro~je potrebna

posebna strokovna znanja. Za

tovrstno nabavo je odgovorna

odvisna dru`ba Storitve in

in`eniring, d. o. o., ki zaposluje

tehnologe oziroma in`enirje s

potrebno strokovnostjo.

Tudi velik del prodaje aluminij-

skih proizvodov skupaj z odgo-

vornostjo za nabavo odpadnega

aluminija sta se preselila na

podro~je del neodvisnih dru`b. 

Odlo~itev o decentralizaciji ni

bila sprejeta kar tako. Pri skle-

panju pogodb in doseganju poz-

itivnih poslovnih u~inkov so

potrebna specifi~na tehni~no-

tehnolo{ka znanja, ki jih obvla-

dujejo strokovnjaki v proizvod-

nih odvisnih dru`bah:

- npr. ponudbe za ulitke in iz-

parilnike se izdelujejo individu-

alno, na podlagi predkalku-

lacije lastne cene artikla, ka-

terega proizvodnja {e ni vpe-

ljana in jo je treba razviti po pri-

dobljenem poslu;

- za livarske zlitine je treba do-

baviti ustrezno surovino, npr.

odpadni aluminij, iz katerega je

mogo~e proizvesti in prodati

izdelek z dobi~kom.

Verjamemo, da se bo pozitivni

u~inek decentralizacije prodaje

kazal tudi pri ve~anju {tevila

dobrih prodajnikov, ki bodo iz{li

iz proizvodnih okolij in se bodo

postopoma usposobili za delo na

trgu.

Glavna funkcija Strate{ke komer-

ciale je poleg klasi~ne nabave ali

prodaje predvsem nudenje stro-

kovne podpore odvisnim dru`-

bam. Da bi odpreme prodajnih

proizvodov ali dobave kupljenih

artiklov potekale gladko, brez

zastojev, je treba vzdr`evati

zahtevni sistem. Ta temelji na

pravilih, ki smo jih ob upo{te-

vanju {tevilnih zakonskih, carin-

skih, meddr`avnih in drugih regu-

lativ zastavili sami. 

Predpisi in pravila poslovanja se

`al nenehno spreminjajo, zato je

te spremembe treba spremljati.

Zaznajo in pravilno vklju~ijo v

izgrajeni sistem pa jih lahko le

strokovno zelo usposobljeni so-

delavci. Obseg potrebnega zna-

nja in dela za izvedbo tovrstnih

poslov je izredno te`ko izmeriti,

v nekaterih delovnih okoljih pa

tega po~etja sploh ni mogo~e

zaznati.

Spremljanje uspe{nosti poslo-

vanja postaja v Talumu vedno

pomembnej{a tema. Posledi~no

se bo vse, tudi na{e storitve,

ocenjevalo predvsem prek stro{-

kov uporabnikov storitev. V pri-

hodnje bo zagotovo treba najti

zdravo mero sodelovanja med

storitvenimi in proizvodnimi de-

lovnimi okolji na na~in, ki bo ob

sprejemljivih stro{kih storitev na

enoto proizvoda zagotavljal za-

dovoljivo kakovost storitev.�

Z leve: Fran~ka Zaj{ek, Miran Lipovac, Irena Levani~, Gregor Ze~evi}, Nina Verdenik, Silva [umenjak, Metka Skaza, Zvone Banko, Jasna Babi~ ^u{, Olga Kampl, Alenka [migoc Vinko, 
Lidija Verdenik in Natalija Vuk Klemen~i~
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Potrebo po iskanju re{itve smo

zaznali `e v letih pred nastopom

gospodarske krize, ob nastopu

izrednih gospodarskih razmer

tudi v Talumu pa smo bili prisi-

ljeni zmanj{ati `e za~ete aktivnos-

ti in jih deloma celo ustaviti.

Ugotavljali smo lahko le, kako se

problema lotiti in v kak{ni meri

si izdelavo naprave lahko privo{-

~imo, ter izdelali idejno doku-

mentacijo.

Po odlo~itvi za ponovni zagon

pe~i v elektrolizi smo obudili

tudi aktivnosti za izdelavo nagib-

ne naprave za odstranjevanje krio-

litne kopeli z anodnega ostanka

na robotu. Pripravili smo doku-

mentacijo za izdelavo naprave,

elektokrmilje in vse potrebne

povezave v obstoje~e sisteme

robota. 

Napravo so izdelali in strojno

monta`o izvedli v dru`bi Servis

in in`eniring, d. o. o., elektro in

krmilni del sta bila izvedena v

sodelovanju s skupino za

vzdr`evanje dru`be Aluminij,

skupino za vzdr`evanje anod  in

skupino za vzdr`evanje avtomat-

skih naprav iz dru`be Servis in

in`eniring.

Po uspe{ni monta`i  smo vsi

malo nestrpno pri~akovali rezul-

tate preizkusa, ki je potrdil zas-

tavljene cilje:

- avtomatizacija tretje faze od-

stranjevanja kopeli,

- izni~enje oziroma zmanj{anje

fizi~nega (ro~nega) dela na

enega operaterja (vi{ja produk-

tivnost, ni`ji stro{ki delovne

operacije),

- izbolj{anje ~istosti anodnega

ostanka pred recikla`o.

Po kon~anem preizkusu  in v fazi

preizkusnega  delovanja  je bilo

treba urediti {e manj{e pomanj-

kljivosti, izvesti odpra{evanje,

dokon~ati servisni podest in

pripraviti vse potrebno za pre-

gled naprave za izdajo obrato-

valnega dovoljenja; pregled so

opravili na{i varnostni in`enirji

in predstavnik IVD Maribor.

Naprava je od 30. marca 2011

redno vklju~ena v proizvodni

proces.�

ODVISNE DRU@BE

Nagibna naprava za odstranjevanje 
kriolitne kopeli z anodnega ostanka na robotu
Januarja 2011 smo v dru`bi Aluminij, d. o. o., skupaj z dru`bo Servis
in in`eniring, d. o. o., za~eli aktivnosti pri projektu Nagibna naprava za
odstranjevanje kriolitne kopeli z anodnega ostanka na robotu –
~i{~enje 2. 

BOGDAN LUKMAN
FOTO: BOGDAN LUKMAN

Pogled na zgornji del nagibne naprave in servisni podest

Nagibna naprava pri stresanju kriolita

Nagibna naprava, vpenjanje anodnega ostanka s kriolitom
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V novi dru`bi bomo raziskovali

in razvijali nove materiale in

tehnologije za njihovo uporabo v

razli~nih proizvodih. Nova

dru`ba si je z uspe{nostjo na

javnem razpisu del sredstev,

potrebnih za delovanje, pridobi-

la iz evropskega sklada za

regionalni razvoj, preostanek

sredstev pa bo zaslu`ila s proda-

jo svojih storitev. 

Dru`beniki nove dru`be RC

SIMIT, d. o. o., so Talum iz

Kidri~evega, Cimos iz Kopra,

Iskra ISD iz Kranja, LTH Ulitki iz

[kofje Loke, Swaty-Comet iz

Maribora, Unior iz Zre~, Amit iz

Ljubljane, Ortotip iz Maribora,

Robotech iz [marja pri Jel{ah, TC

Livarstvo iz Ljubljane, HTS IC iz

Ljubljane, Tecos iz Celja, Zavod

za livarstvo iz Ljubljane in Tel-

kom – OT iz Pesnice pri

Mariboru. Dru`bi bosta pri svojih

raziskavah v pomo~ dva vidna,

mednarodno uveljavljena javna

zavoda, in to In{titut za kovinske

materiale in tehnologije ter

Institut Jo`ef Stefan iz Ljubljane.

Te`i{~e raziskovalne dejavnosti

nove dru`be bo usmerjeno v

raziskave in razvoj postopkov

recikliranja odpadnega alumini-

ja, v razvoj novih, sodobnih in

ekolo{ko sprejemljivih materi-

alov, brusnih sredstev, v razvoj

novih procesov in tehnologij na

podro~jih livarstva, hladnega in

vro~ega preoblikovanja kovin,

mehanske obdelave kovin, grad-

nje orodij in strojev, v razvoj

robotike in hitrega izdelovanja

prototipov. 

Sede` dru`be bo v Kidri~evem.

Svojo dejavnost bo opravljala v

dvanajstih poslovnih enotah, 

v katerih bo skupaj zaposlenih

45 raziskovalcev.

Dru`beniki so poleg podpisa

dru`bene pogodbe podpisali {e

sporazum o medsebojnih pravi-

cah in obveznostih dru`benikov

v dru`bi RC SIMIT, d. o. o., imeno-

vali direktorja dru`be, ~lane od-

bora dru`benikov in sprejeli vrsto

sklepov, ki so za delovanje dru`-

be nujno potrebni. Za direktorja

dru`be so imenovali Braneta Ko-

`uha iz Taluma, ki bo novo dru`-

bo vodil v mandatnem obdobju

dveh let.�

RAZVOJ

Podpis dru`bene pogodbe
in ustanovna skup{~ina RC SIMIT, d. o. o.  
(Sodobni materiali in inovativne tehnologije)

BRANE KO@UH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Podpis pogodbe

Predsednik Uprave Marko Drobni~ pri podpisu pogodbe

V sredo, 20. aprila, so direktorji dru`b, ki so s skupnim konzorcijem
sodelovali in bili uspe{ni na javnem razpisu Ministrstva za gospodar-
stvo za ustanovitev razvojnih centrov slovenskega gospodarstva, v
Talumu v Kidri~evem podpisali dru`beno pogodbo, s katero bodo
ustanovili skupno dru`bo RC SIMIT, razvojni center za sodobne mate-
riale in tehnologije, d. o. o.
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V Mestni hi{i na Ptuju je 12. maja

2011 ptujski `upan dr. [tefan

^elan pripravil sprejem za mag.

Danila Topleka in mu za uspe{-

no vodenje dru`be Talum pode-

lil najvi{je priznanje mesta Ptuja,

veliko statuo mestne ob~ine. V

povabilu je med drugim zapisal:

»Novica o va{em odstopu s polo-

`aja predsednika dru`be Talum

je bila precej{nje presene~enje, {e

zlasti, ~e pomislimo, da ste

dru`bo Talum ve~ kot uspe{no

vodili polnih {estindvajset let.

Odlo~itev za ta korak najbr` ni

bila lahka,  vendar, kot sami po-

jasnjujete, sestavni del `e dlje

trajajo~e organizacijske in kad-

rovske prenove dru`be Talum. 

Res smo lahko ponosni, da ima

Ptuj v svojih sredinah ljudi –

gospodarstvenike, ki ste s svojim

znanjem, vizionarstvom in ob-

~utkom za soljudi uspe{no vodili

velike gospodarske subjekte ter s

strategijo razvoja zagotavljali

visokokakovostne storitve in iz-

delke, pospe{evali gospodarski

razvoj v {ir{i regiji, zagotavljali

socialno varnost {tevilnim dru-

`inam in nenazadnje dajali

izjemen pomen dru`beni odgo-

vornosti podjetja, kar se je izra-

`alo v podporah razli~nim pro-

jektom tako na lokalnem kakor

tudi {ir{em obmo~ju Slovenije.

Kljub va{i odlo~itvi o odhodu s

polo`aja predsednika dru`be

verjamemo, da boste svoje boga-

to znanje in izjemne izku{nje

prena{ali na svoje mlaj{e kolege

in v soodvisnosti {e naprej

gradili uspe{no razvojno pot

dru`be Talum.«

Ob prejemu priznanja mu iskre-

no ~estitamo tudi mi.�

V petek, 13. maja, smo se skrom-

no, pa vendarle prijetno zahvalili

dosedanjemu predsedniku Upra-

ve mag. Danilu Topleku za sko-

raj 27-letno vodenje Taluma.

Lahko re~emo, da je bil na tem

polo`aju ve~ino svoje delovne

dobe. V `ivljenje in razvoj Talu-

ma je, seveda s svojimi sodelav-

ci, prinesel odlo~ilne spremem-

be. Z njegovim prihodom na vrh

Taluma se je ta za~el resni~no

razvijati in modernizirati. Za~eli

smo modernizirati proizvodnjo

primarnega aluminija, tovarno

pa spreminjati v park. Prej ~rna

in umazana »fabrika« je postala

~ista in urejena. 

Toplek je `e nekajkrat pojasnil,

zakaj odhaja s polo`aja predsed-

nika. ^e le na kratko ponovim,

so razlogi za to v `e dalj ~asa tra-

jajo~i kadrovski politiki in reor-

ganizaciji dru`be. Glavna poanta

vsega pa je dati prilo`nost mlaj-

{im. Postavitev Marka Drobni~a

na mesto pomo~nika predsedni-

ka je to `e nekaj ~asa nakazo-

vala.

V zahvalo za tako dolgo in

uspe{no delo na polo`aju pred-

sednika Uprave smo se Danilu

Topleku zahvalili s prstanom,

izdelanim iz aluminija. Krasi ga

~rni kamen oniks, ki bojda pri-

na{a veselje in razbremenjuje

telo in du{o. Aluminij pa, kar `e

vemo, ustvarja lahkoto prihod-

nosti. Prstane ponavadi dobijo

velikani. Velikani ko{arke v

ameri{ki ligi NBA na primer.

Dobijo ga tudi najbolj{i slovenski

gledali{ki igralci na Bor{tniko-

vem sre~anju. In dobil ga je tudi

na{ velikan. 

Kot sem zapisal `e v uvodniku,

prstan ni ~arovni{ki. Z vrtenjem

okoli prsta ne prina{a ni~esar.

Tudi na prstu se ga ne da nositi.

Bo pa krasil kako Toplekovo vit-

rino in stal ob drugih priznanjih,

ki jih je sedaj `e nekdanji pred-

sednik prejel za svoje nadvse

uspe{no delo.�

PRIZNANJE

Danilo Toplek dobil
najvi{je priznanje
mesta Ptuja

UREDNI[TVO ALUMINIJA
FOTO: ^RTOMIR GOZNIK

Gospodar
prstanov

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Danilo Toplek prejema priznanje od `upana Mestne ob~ine Ptuj dr. [tefana ^elana
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Irena [irovnik

Spremembe, spremembe, spre-

membe … @ivimo v dinami~nem

svetu, ki se nenehno spreminja.

Spremembe so postale del na{e-

ga vsakdanjika in z njimi se mo-

ramo soo~iti. Z novim letom sem

postala sodelavka novega kolek-

tiva, dru`be Talum Rondelice. 

Pravzaprav lahko re~em, da so

ob~utki krasni. Novi sodelavci so

spo{tljivi, prijazni in razumeva-

jo~i. Vse je enkratno.

Svojo izjavo bom kon~ala z mis-

lijo: »^lovek vedno najde tisto,

kar pri~akuje, da bo na{el.«

Jo`ica Novak

^e bi se morala o svoji selitvi iz

upravne zgradbe odlo~ati na refe-

rendumu, bi bila odlo~itev zelo

te`ka. Tako pa po prvih nekaj

ponovoletnih dneh hoje po pot-

ki skozi gozd do obrata Ron-

delic, ko so bili ob~utki res {e

malo me{ani, lahko samo re~em:

dobrodo{la sprememba, na ka-

tero se z lahkoto privadi{. Delov-

no okolje je prijetno, predvsem

pa so dobri sodelavci, ki so pre-

polni pozitivne energije.

Irena Kralj

Reorganizacija je meni in drugim

prinesla spremembe, ki pa jih v

za~etku nekako nisem mogla

sprejeti. Ob~utki so bili me{ani

in ni bilo lahko. Kako zapustiti

upravno zgradbo, sodelavce, s

katerimi sem pre`ivela ve~, z

drugimi manj skupnih let, saj

sem vendar v tej tovarni `e pol-

nih 35 let?

Sedaj si ne postavljam ve~ vpra-

{anj, zakaj. Se je pa~ moralo

zgoditi in zgodilo se je dobro, saj

sem bila v novem delovnem

okolju, med novimi sodelavci

lepo sprejeta in v njihovem okol-

ju se res odli~no po~utim.

Upam, da bo tako tudi ostalo.

Andrej Brumen

Marca sem bil seznanjen s spre-

membo delovnega mesta. Do

tedaj sem delal v Strate{ki ko-

merciali na podro~ju nabave

glavnih in pomo`nih surovin za

izdelavo aluminija, od aprila pa v

dru`bi Talum Servis in in`eniring

opravljam dela tr`enja storitev za

podjetja zunaj koncerna Talum,

d. d. Skrbel bom tudi za materi-

ale za predstavitve dru`be na

internetnih straneh in za njene

kataloge.

Iz upravnega poslopja sem se

preselil v prostore dru`be Talum

Servis in in`eniring. Ker sem v

dveh letih in pol, kolikor delam v

Talumu, spoznal `e kar nekaj

sodelavcev iz dru`be Talum

Servis in In`eniring, prehod ni

bil tako te`ak. Novi sodelavci so

me lepo sprejeli, tako da se v

tem okolju dobro po~utim. 

V svoji delovni dobi sem spre-

menil `e kar nekaj delovnih

podro~ij, kar mi prestavlja vedno

nove izzive.�

NA[I SODELAVCI

V novem delovnem okolju

Zaradi reorganizacije, ki smo jo za~eli na za~etku leto{njega leta, so
morali nekateri zamenjati svoje delovno okolje. Kako se tam po~utijo,
so nam zaupali v svojih izjavah.

Irena [irovnik

FOTO: SRDAN MOHORI^

Jo`ica Novak

Irena Kralj

Andrej Brumen
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Poleg zaposlenih v Talumu smo

bili veseli predvsem na{i upoko-

jencev in krajanov. Vsi pa smo se

veselili ponovne prilo`nosti za

dru`enje, za pogovor, za izme-

njavo tistih najpomembnej{ih

vpra{anj, kot je Kako si kaj?

Pihalni orkester je igral kora~-

nice in partizanske pesmi `e dvaj-

set minut pred prireditvijo. 

Slovesnost je bila skromna, pred-

vsem pa kratka. Kot se spodobi. 

Povezovalec programa je zaradi

odsotnosti predsednika Uprave

Marka Drobni~a prebral njegovo

pismo. V njem je predsednik po-

udarjal predvsem odnos do zgo-

dovine, ki je z odtujitvijo doprs-

nega kipa vsekakor na nizki

ravni. 

Glavni govornik je bil mag.

Danilo Toplek. Naj povemo, da

je prav on pozval `upana ob~ine

Kiri~evo k slovesni vrnitvi doprs-

nega kipa na svoje mesto in s

tem krajanom Kidri~evega in

vsem ob~anom. Ponovno odkrit-

je naj bi torej izvedli skupaj z

ob~ino. V odgovoru, ki ga je po-

slal `upan, je bilo zapisano, da

pa~ ni pravi ~as za take sloves-

nosti. Da se je zgodovina med-

tem menda spremenila. Na ses-

tanku, ki smo ga imeli z njim, pa

je celo omenil mo`nost, da bi

spomenik prestavili na neko

drugo, vsekakor manj vidno

mesto.

Kot vemo, je bil spomenik

ukraden. Tiho in brez »sloves-

nosti«. Naj bi ga na tak na~in tudi

vrnili? ^e bi ga, bi bili taki kot

tatovi. Tatovi kovine in tatovi

zgodovine, kot je v izjavi za

javnost zapisal Danilo Toplek.

Seveda je bila v Talumu sprejeta

najbolj{a in najbolj logi~na odlo-

~itev – spomenik bomo postavili

pred upravno zgradbo. Naro~ili

smo ga pri Viktorju Gojkovi~u, ki

je izdelal `e prvi odlitek pred

skoraj {tiridesetimi leti. Podsta-

vek zanj je oblikoval Vladimir

Pezdirc. 

Spomenik sta odkrila mag.

Danilo Toplek, pomo~nik pred-

sednika Uprave Taluma, in Janez

Kiseljak, predsednik Sveta zapo-

slenih Taluma. Za kulturni pro-

gram sta poskrbela Aleksandra

Krajnc in Marko Medik. 

Slovesnost je bila prijetna. [e bolj

prijetno pa je bilo na koncu

dru`enje ob kozarcih. [e dolgo v

popoldan je trajalo.�

SLOVESNOST

Ponovno odkritje spomenika 
Borisu Kidri~u 
ali tatovi zgodovine

V petek, 20. maja, smo pred Talumovo upravno zgradbo ponovno
odkrili spomenik Borisu Kidri~u. Za dogodek je bilo poslanih veliko
vabil, ljudi smo obve{~ali tudi s plakati, kljub vsemu pa nismo pri~ako-
vali tako {tevil~ne udele`be. [e vedno je torej veliko ljudi, ki jim
zgodovina in ponos {e nekaj pomenita.

Avtor kipa akademski kipar Viktor Gojkovi~

Spomenik sta odkrila Janez Kiseljak, predsednik Sveta zaposlenih Taluma, in Danilo Toplek,
namestnik predsednika Uprave Taluma

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Opisati poklic, ki ga opravljam,

mi ni te`ko, saj imam doma tri

majhne otroke, ki me pogosto

vpra{ajo: »Mami, kaj si danes

delala v slu`bi?« Potem se pogo-

varjamo o tem, katera dela sem

opravila, nato pa mi {e vsak od

njih zaupa, kaj je ta dan do`ivel v

{oli, vrtcu ali doma. 

Po kon~ani srednji ekonomski

{oli sem se vpisala na Ekonom-

sko-poslovno fakulteto v Mari-

boru, smer Mednarodna menja-

va. To podro~je me je vedno

zanimalo, saj je povezano s ko-

municiranjem z ljudmi iz razli~-

nih dr`av. Po {tudiju sem imela

sre~o, da so v Talumu, v slu`bi

za marketing, ravno iskali pri-

pravnika ali pripravnico, in tako

sem leta 1994 za~ela delati kot

pripravnica. Mentorica in druge

sodelavke so me ves ~as stro-

kovno in prijazno uvajale v vsa

raznolika dela, ki se v tej slu`bi

opravljajo, za kar sem jim zelo

hvale`na. Ravno ob koncu pri-

pravni{ke dobe se je za~ela

proizvodnja drogov, kar je po-

menilo, da so se pove~ale prodaj-

ne koli~ine in se je pokazala

potreba po dodatnem komercia-

listu. Tako sem po opravljenem

pripravni{tvu ostala v tej slu`bi, v

kateri {e danes opravljam svoje

delo. 

Delo komercialista v Talumu je

operativno izvajanje nabavnih

in/ali prodajnih poslov. Pred

sklenitvijo nabavnega ali proda-

jnega posla je naloga komercia-

lista, da z dobavitelji ali kupci

pred izvedbo posla uskladi ka-

kovostne zahteve o izdelku ali

storitvah in splo{ne pogoje naba-

ve oziroma prodaje ob upo{te-

vanju predpisov dav~ne, carin-

ske in okoljevarstvene zakono-

daje.

Kot komercialistka sem za~ela s

prodajo drogov, nato delno {e

rondic, sedaj pa prodajam oglji-

kove materiale in nabavljam pri-

marni aluminij. Ker vsa ta leta

izvajam operativno prodajo,

bom bolj natan~no opisala delo,

ki ga opravlja komercialist ob

prodaji izdelkov. 

Glavna naloga komercialista pri

izvajanju prodajnega posla je, da

po prejemu naro~ila od kupca

pripravi potrditev naro~ila, ki

proizvodnemu obratu slu`i za

planiranje proizvodnje. Potrditev

naro~ila namre~ vsebuje vse

bistvene elemente: artikel, ki ga

kupec naro~a, koli~ino in datum,

kdaj izdelek potrebuje. Kupcu

pa hkrati slu`i kot potrdilo, da

smo naro~ilo prejeli in da mu

bomo naro~eno blago proizvedli

v skladu z dogovorom.

Ko je izdelek proizveden, je

treba o tem obvestiti kupca ali

naro~iti prevoz za dostavo blaga,

odvisno od pogojev za dostavo,

ki so bili dogovorjeni s kupcem.

Po prihodu prevoznika na na-

klad komercialist izda izdajnico,

na osnovi katere skladi{~niki

blago nalo`ijo na prevozno sred-

stvo ter pripravijo in izpi{ejo

odpremnico in analizni certifikat,

ki spremlja blago. Blago v~asih

spremljajo {e drugi dokumenti,

kar je odvisno od izdelka

(varnostni list, eviden~ni listi …),

in tudi vzorci, ~e kupec ob

dostavi blaga zahteva {e vzorec

posamezne {ar`e. 

Nato komercialist izstavi prodaj-

ni ra~un ter preko {pediterjev

opravi {e izvozni carinski posto-

pek, kar je odvisno od dr`ave, v

katero se blago prodaja. S tem je

posel formalno zaklju~en. 

Ker se v Talumu trudimo, da bi

bili kupci z na{imi izdelki in

storitvami ~im bolj zadovoljni,

opravljamo razne analize. Me-

se~no tako opravljamo analize

to~nosti dobav. Tako sproti ugo-

tavljamo, ali je bilo blago pravo-

~asno dostavljeno kupcu. ^e je

nastala zamuda, i{~emo vzrok, ki

se mu v prihodnje sku{amo izog-

niti. Sproti obravnavamo more-

bitne reklamacije in odpravljamo

vzroke zanje. Kupci nam mese~-

no, polletno ali letno po{iljajo

ocene dobaviteljev, kjer Talum

ocenjujejo kot svojega dobavite-

lja. Te ocene zberemo in analizi-

ramo. Ve~inoma nas ocenjujejo

kot dobavitelja A (kar pomeni,

da so zadovoljni s kakovostjo

izdelkov, z dokumentacijo, ki

blago spremlja, in pravo~asnos-

tjo dobav). Na dve leti oprav-

ljamo tudi anketo zadovoljstva,

na osnovi katere ugotavljamo, s

~im so kupci zadovoljni in kaj naj

bi se v prihodnje izbolj{alo.

Delo v komerciali je zelo pestro

in zanimivo, saj sodelujemo z

razli~nimi ljudmi znotraj in zunaj

Taluma. Komercialist ali komer-

cialistka je torej zaposleni oziro-

ma zaposlena, ki koordinira in

poskrbi za nabavo ustreznega

materiala ali storitev pri prodaji

ter za prodajo proizvedenega

izdelka.�

PO POKLICU SEM

Komercialistka

LIDIJA VERDENIK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Lidija Verdenik
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Novo
vlogo 
jemljem
prav tako
resno kot
prej{njo

Mag. Danilo Toplek

Toplekovo zgodbo poznamo. Vsi
ga poznamo. Ali pa vsaj mislimo
tako. Zato nas danes zanima tudi
kaj drugega kot le njegova karie-
ra v TGA in kasneje v Talumu –
malo seveda `e –, saj je ve~ji del
njegovega `ivljenja povezan prav
s »fabriko«. V `ivljenju je po~el
mnoge stvari, toda delo v Talumu
ga je prav gotovo najbolj zazna-
movalo.

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^



ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 15

Biti {umar (Kidri~an, op. p.). Kaj
to pomeni? Katera tvoja lastnost
je lahko povezana s tem? Trma,
samozavest, delavnost, bor-
benost …? Ali pa nobena?

Ko danes razmi{ljam o ~asih, ki

sem jih do`ivljal kot otrok v

naselju, ki je nastalo in se razvija-

lo skupaj s tovarno, se spomnim

predvsem optimizma ljudi.

Preveval nas je ob~utek, da

zmoremo vse, da ni ni~ prete`-

ko, da nas ni~ ne more ustaviti

na poti k bolj{emu `ivljenju. In

nas tudi ni! V naselju so `iveli

ljudje, ki jih je zaradi gradnje in

pozneje obratovanja tovarne pri-

neslo sem ne le iz okolice, tem-

ve~ iz razli~nih koncev na{e

takratne o`je in {ir{e domovine.

Razli~ne navade, obi~aji in

karakterji so se sre~ali na rela-

tivno omejenem prostoru. No-

ben ni prevladal, temve~ so se

medsebojno dopolnjevali in nad-

grajevali. Dosti tega je bilo poz-

neje z vzgojo in u~enjem prene-

seno na nas, prve generacije, ki

so bile rojene v naselju. @e kot

otroci smo bili nadvse ponosni

na to, da smo Kidri~ani, {umarji.

Ta odnos smo pozneje kot mla-

dostniki le {e »nadgrajevali«, v~a-

sih tudi na manj prijazen na~in, v

sre~anjih s tistimi, ki to niso bili.

Ljudje smo bili takrat mnogo bolj

povezani med seboj, saj smo tudi

prosti ~as pre`ivljali predvsem v

naselju samem. 

Hitro po tvojem rojstvu je bila
zgrajena »fabrika«, gigant na
Dravskem polju. Vsi ste `iveli pod
njenim krilom. Si si v otro{tvu
kdaj `elel biti v njej, biti tam, ko
odraste{?

V letu, ko sem se rodil, je bila

gradnja tovarne `e v polnem

teku, uradno pa je za~ela obrato-

vati leta 1954. Vse, kar je bilo

takrat in v letih, ki so sledila,

narejeno v naselju Kidri~evo –

vklju~no z naseljem samim –, je

bilo tesno povezano s tovarno.

Za nas otroke je bila seveda ne-

kaj velikega, mogo~nega, v~asih

`e kar stra{ljivega. In prav tak{en

je moj spomin na prvi obisk v

tovarni, ko sem bil star nekaj

manj kot {est let. Razkazal mi jo

je o~e in {e sedaj se spomnim,

kako me je bilo groza vsega

ropota, dima in ognja. Ni~

takega, kar bi me takrat posebej

mikalo in navdu{evalo nad tem,

da bi kdaj v prihodnosti v tej

tovarni delal.

Kaj te je kasneje prineslo v to-
varno? Ugodna prilo`nost? @elja?
Nuja? Kdaj si pravzaprav pri{el?

V tovarno sem pri{el 1. oktobra

1976, po opravljeni diplomi na

Ekonomski fakulteti v Ljubljani.

V tem letu in letu pred njim se je

v tovarni zaposlilo kar nekaj mla-

dih z dokon~ano fakulteto, kar je

bilo glede na zaposlovalno poli-

tiko prej{njih let precej{nja spre-

memba. Zakaj ravno Talum?

Verjetno kombinacija vsega, kar

omenja{ v svojem vpra{anju. 

Takrat je bila tehnologija `e
zastarela. Potrebna je bila mo-
dernizacija, ki pa je nikakor ni
hotelo biti. V za~etku osemde-
setih se je za~ela prebujati neka
nova generacija. Tvoja? Kako je
bilo to?

Kmalu po prihodu v tovarno, {e

posebej pa po vrnitvi iz vojske

leta 1978, sem postopoma za~en-

jal spoznavati dejansko situacijo

v tovarni. Ve~ kot o~itno je bilo,

da so se zgodbe o nujnosti mo-

dernizacije proizvodnje vlekle `e

predolgo. Mnogi so bili zaradi

tega upravi~eno zaskrbljeni in

tudi vse bolj nejevoljni. Nejevolja

je pozneje eskalirala v neljubih

dogodkih v za~etku osemdesetih

let. Mnogi v tovarni, {e posebej

pa mi, ki smo njen prag komaj

prav prestopili, smo imeli ob~u-

tek, da se ni~ ne premakne in da

sami premalo storimo za to, da bi

se. A pri tem velja biti korekten.

Ker nismo bili direktno vklju~eni

v dogajanje, nismo razumeli

marsikaterih dejanj, niti vseh

preprek, ki so bile na poti k ure-

sni~itvi projekta. Vendar se je

vtis, da smo premalo odlo~ni in

premalo vztrajni, krepil iz leta v

leto.

Za velike poteze najbr` politi~na
situacija nikoli ni najbolj primerna.
Kak{na je bila takrat?

Za velike projekte je bilo vedno

premalo denarja, ne le v podjetju

samem, temve~ v celotnem go-

»@e kot otroci smo bili nadvse ponosni na to, da smo Kidri~ani, {umarji. « 
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spodarstvu. Za dokaj omejena

sredstva so tako pri uvrstitvi v

plane realizacije tekmovali raz-

li~ni projekti, vse skupaj pa je

bilo na ravni celotne dr`ave {e

bolj ote`eno z zahtevami po ena-

komerni in »pravi~ni« prerazpo-

reditvi teh sredstev med repub-

likami in pokrajinami. Tako kot

danes tudi takrat mnogokrat niso

zado{~ali le ekonomski kriteriji.

@iveli smo v nekem drugem
svetu, v socializmu. Si si takrat
`elel, da bi ga bilo `e enkrat ko-
nec, da bi imeli kapitalizem tako
kot druge zahodne dr`ave, iz
katerih smo dobivali kavo, pa kav-
bojke in take stvari?

Ne bi mogel trditi, da sem imel

tak{no `eljo ravno tako mo~no

izra`eno. Danes vedo o tistih

~asih – tipi~no za nas Slovence –

najve~ slabega povedati ravno

tisti, ki jim je takrat {lo najbolje.

Tako kot vsi moji vrstniki, vklju~-

no s tabo, sem pa~ `ivel v svetu,

ki smo ga najbolje poznali. Bolj

kot `elja po nekem drugem siste-

mu, bolj kot `elja po kapitalizmu

je bila pri nas prisotna `elja po

tem, da tisti svet, v katerem smo

`iveli, spreminjamo na bolje.

Seveda smo te`ko razumeli

dolo~ene omejitve v primerjavi s

polo`ajem na Zahodu, tudi to, da

na primer nisi mogel kupiti

dolo~enih dobrin, katerih vred-

nost je bila minimalna. A tega, da

nikoli ne ka`e preve~ malikovati

nekega politi~nega ali ekonom-

skega sistema, so se mnogi za-

vedli {ele takrat, ko so bili soo~e-

ni s kruto logiko kapitala in sis-

tema, ki mu kapital vlada. [ele

takrat so se mnogi za~eli zave-

dati, da v prej{njem sistemu le ni

bilo prav vse narobe in vse zani~.

Stvari, ki so bile prej samoumev-

ne in zlahka dostopne skoraj

vsem, so postale naenkrat pred-

met tr`ne logike, pa naj gre za

osnovno zdravstvo, pred{olsko

varstvo, {olstvo, {port in podob-

no.

V za~etku osemdesetih je TGA
padla v krizo. Mislim, da je {lo
predvsem za krizo vodenja. Dobili
smo prisilno upravo ali ukrep
dru`benega varstva. Iz njega si
iz{el kot direktor tovarne, s 33
leti menda najmlaj{i direktor v
takratni Sloveniji. Kak{ni so bili
ob~utki?

Prej omenjeno nezadovoljstvo

vedno ve~je skupine zaposlenih

v podjetju s situacijo, ko ni bilo

opaznih premikov na podro~ju

modernizacije proizvodnje pri-

marnega aluminija, je ob dejan-

ski krizi vodenja in ob pomanj-

kljivem komuniciranju z javnost-

mi pripeljalo do popolnega

kolapsa sistema vodenja podjet-

ja. Enoletni ukrep dru`benega

varstva, kot se je tak{en ukrep ta-

krat imenoval, je bil uveden

predvsem z namenom najti no-

vo, stabilno vodstvo podjetja. Po

koncu enoletnega obdobja nismo

bili ni~ bli`e kadrovskim re{it-

vam, temve~ ponovno soo~eni s

poskusi politike, da bi po svoje

nastavljala ljudi. Da ni bilo tako,

ima najve~ zaslug takratni direk-

tor Uniala Ivan Gerjovi~, ki je z

njemu lastno trmo prepri~al

takratne odlo~evalce, da ima

podjetje dovolj lastnega kadra.

Ob dogovoru nas treh, da jaz

prevzamem vodenje podjetja,

Ivan Kodri~ vodenje projekta

modernizacije, Gerjovi~ pa vo-

denje Uniala, smo formirali res-

ni~no ekipo, ki je prevzela naj-

odgovornej{e funkcije v pod-

jetju. Ve~ina nas je bila mladih,

zelo mladih. Mnogi od zunaj so

prerokovali kratek rok trajanja te

ekipe in njen neuspeh. Takrat {e

niso vedeli, v kak{ni zmoti so!

Pomanjkanje izku{enj, mno-

gokrat tudi znanja smo nado-

mestili z vztrajnostjo in popolno

predanostjo nalogam, ki smo jih

prevzeli. Moji ob~utki? Predvsem

ob~utek odgovornosti in strahu

na eni strani, na drugi pa valovi

adrenalina ob vseh izzivih, pre-

prekah in uspehih.

To je bilo leta 1984. Od takrat pa
vse do konca osemdesetih je vse
{lo bliskovito. Izpeljali smo prvo
fazo modernizacije, zgradili novo
elektrolizno halo, proizvodnjo
anod, livarno … Zdelo se je, da
gre vse brez te`av, kot namaza-
no. Ti pa najbolj ve{, kako je bilo.
Kako?

To, da gre vse kot namazano,

skoraj samo od sebe, je bil le

zunanji vtis. Sami smo se `e na

za~etku odlo~ili, da ne bomo

jamrali zaradi problemov in pre-

prek, saj to obi~ajno ne prinese

ni~ dobrega, kaj {ele re{itev.

Tudi takrat ni bilo ni~ druga~e,

kot je danes: vedno je ve~ tistih,

ki povzro~ajo probleme, kot tis-

tih, ki `elijo pomagati! Proble-

mov pa ni manjkalo! Bil je prob-

lem uvrstitve projekta v repub-

li{ki plan investicij, takoj za tem

pa problem zagotavljanja finan~-

nih sredstev. Izpeljali smo pro-

jekt zdru`evanja finan~nih sred-

stev vseh na{ih in Impolovih

doma~ih kupcev, ki so si na ta

na~in dolgoro~no zagotovili vir

surovin za svojo proizvodnjo.

Doma~e kreditne linije so nam

bile dostopne {ele takrat, ko smo

v smotrnost projekta prepri~ali

IFC (International Finance Cor-

poration), ki je projekt pozneje

tudi financiral. Najte`e je bilo

izpeljati odlo~itev o prenehanju

proizvodnje glinice, pa ~eprav

smo se – ne sicer vsi – `e dolgo

zavedali, da nam prav ta del

proizvodnje prina{a najve~je

stro{ke in tudi najve~je okolje-

varstvene probleme. Investicijo

smo izvedli vzorno in z lastnim

vodenjem projekta, kar je bilo

takrat in je {e danes prej izjema

kot pravilo in je postalo praksa

pri vseh naslednjih projektih v

podjetju. 

»Ve~ kot o~itno je bilo, da so se zgodbe o nujnosti modernizacije proizvodnje
vlekle `e predolgo.«



ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 17

Konec osemdesetih je prinesel
vrenja po Jugoslaviji. Tudi Slove-
nija se je pripravljala na uresni~i-
tev tiso~letnih sanj. Kako si ti
do`ivljal te ~ase in seveda kasne-
je razpad Jugoslavije, vklju~no z
vojno v Sloveniji in drugod po
Jugoslaviji?

V tistih ~asih sem bil ~lan Zbora

zdru`enega dela v takrat {e tro-

domnem slovenskem parlamen-

tu. To so bili dejansko turbulent-

ni ~asi, ko so si nekateri dogodki

sledili `e s kar neverjetno hitrost-

jo. Tudi tukaj se je pokazalo, da

si sre~o mora{ zaslu`iti: z odlo~-

nostjo in z dejanji! Obojega, pa

tudi politi~ne modrosti je bilo

dovolj, da so na~rti uspeli. Kljub

zadovoljstvu, da nam je z rela-

tivno malo problemi in `rtvami

uspelo osamosvojiti se, me poz-

nej{i dogodki v Jugoslaviji niso

pustili ravnodu{nega. Na~in,

kako je razpadala na{a prej{nja

domovina, je bil stra{ljiv, {e po-

sebej za mojo generacijo, ki smo

imeli znance, poslovne partnerje

in tudi prijatelje po celi dr`avi.

Na za~etku se je zdelo, da nam
gre v samostojni Sloveniji bolje
kot prej Jugoslaviji. Kaj je po tvo-
jem mnenju osamosvojitev prines-
la Slovencem in kaj Talumu?

S to trditvijo se ne strinjam, ~e

govoriva izklju~no o ekonom-

skih kazalcih. Vedeti je treba, da

Slovenija {e dolgo vrsto let po

osamosvojiti ni dosegla niti prib-

li`no tak{nega obsega dru`bene-

ga proizvoda, kot ga je na primer

v letih 1986 in 1987. Ves ~as se je

ponavljalo, kako nesorazmerno

dosti je morala Slovenija prispe-

vati v skupno dr`avno blagajno,

pa naj je {lo za potrebe vojske ali

za prispevke za razvoj nerazvitih

pokrajin in republik. Pri tem pa

smo vede ali nevede zamol~ali

ali hitro pozabili na to, da smo

Slovenci veliko in relativno

lahko slu`ili prav na tem velikem

jugoslovanskem trgu in na

zunanjih trgih, ki nam jih je odpi-

rala takratna politika. To se je

pokazalo kaj kmalu po osamo-

svojitvi Slovenije, ko je vrsta

takratnih slovenskih podjetij

ostala brez trga in brez mo`nosti

za hitro prilagoditev drugim,

precej zahtevnej{im trgom. Kot

da smo danes `e pozabili, koliko

velikih podjetij je takrat propada-

lo kot po teko~em traku (TAM,

Metalna, Hidromonta`a ...). Po

mojem mnenju Slovenija `e kar

na za~etku svoje samostojnosti

ni izkoristila potenciala, ki ga je

imela v primerjavi z drugimi

vzhodnoevropskimi dr`avami,

temve~ smo se – tipi~no za nas –

predali ob~utkom superiornosti

in podcenjevanja teh dr`av,

predvsem pa smo vse sile usme-

rili v tro{enje in delitev, skoraj ni~

pa v delo in razvoj. To, ~emur

smo pri~a danes, je rezultat

tak{nega obna{anja!  

Kar naenkrat je bilo povsod polno
novope~enih mened`erjev. Za
mnoge se je kasneje izkazalo, da
ne ustrezajo merilom, ki so
vladala v zahodnem razvitem
svetu. Je morda tudi v tem vzrok
za propad mnogih slovenskih
podjetij?

Po osamosvojitvi so se {tevilna

podjetja zna{la pred velikim pro-

blemom, saj so prakti~no ~ez

no~ izgubila svoje najpomemb-

nej{e tr`i{~e. Takratna garnitura

vodilnih v slovenskih podjetjih je

takrat opravila resni~no velik

posel, saj jim je mnoga podjetja

uspelo v relativno kratkem ~asu

usposobiti za nastop na zahtev-

nih svetovnih trgih. Danes mno-

gi radi pozabljajo na to in raje

omenjajo tiste, ki jim to pa~ ni

uspelo. Tipi~no slovensko! Ge-

neracija direktorjev, ki jo danes

nekateri radi imenujejo generaci-

ja »old boysov« in h kateri s po-

nosom pri{tevam tudi sebe, je

bila generacija, ki je v podjetju

videla kaj ve~ kot le sredstvo za

maksimiranje dobi~ka za last-

nike. Bili smo del podjetij, ki

smo jih vodili, ne pa le zastopni-

ki kapitala, kot sami sebe danes

vidijo novodobni mened`erji. 

Velja{ za enega najbolj{ih mened-
`erjev v Sloveniji. Bo{ to izkoristil
in se podal v {e kake mened`er-
ske vode, ~e seveda izvzamemo
predsedovanje v Nazornem svetu
Nove KBM?

Dajanju vrednostnih sodb o sebi

se raje izognem in jih raje pre-

pu{~am tistim, ki tovrstno delo

poznajo. Za razliko od let, ko

sem svojo kariero za~enjal, imam

danes seveda neprimerno ve~

znanja, predvsem pa izku{enj.

Ob energiji, ki jo {e premorem,

se da s tem seveda {e marsikaj

narediti. Za zdaj v Talumu! Pred-

sedovanje Nadzornemu svetu

NKBM mi trenutno jemlje kar

dosti ~asa, vendar to po~nem z

velikim veseljem. NKBM je

dobra banka, z jasno izdelano

strategijo, strokovnim in izku{e-

nim vodstvom in vrsto prilo`no-

sti, ki jih bo v prihodnje mogo~e

izkoristiti.   

Devetdeseta so minila relativno
mirno. Lahko bi rekli, da so bila to
leta blaginje, posebej ~e jih
primerjamo z zadnjimi leti prej{-
njega desetletja. Za~etek tiso~-
letja pa je prinesel novo investici-
jo z drugo fazo modernizacije in
spremljajo~imi objekti. Lahko
primerja{ prvo in drugo fazo mo-
dernizacije?

Nekatere te`ave so bile skoraj

identi~ne pri obeh projektih,

kljub temu da je med njima pre-

teklo toliko let. Bila pa je ogrom-

na razlika v znanju in izku{njah

ekipe, ki se je spoprijela s pro-

jektom druge faze modernizaci-

je. Seveda so bile tudi velike raz-

»Bolj kot `elja po nekem drugem sistemu, bolj kot `elja po kapitalizmu 
je bila pri nas prisotna `elja po tem, da tisti svet, v katerem smo `iveli, 
spreminjamo na bolje.« 
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like v okolju, saj nismo imeli

vrste problemov, s katerimi smo

se soo~ali pri prvem projektu,

kot so na primer uvozna dovo-

ljenja za opremo, te`ave pri pri-

dobivanju deviznih sredstev in

tako dalje. Imata pa obe fazi

nekaj skupnega: obe smo reali-

zirali v planiranem obsegu po-

trebnih sredstev, v predvidenem

terminskem roku in izklju~no z

lastnim vodenjem projekta.

Ko pogleda{ nazaj, bi v svojem
vodenju kaj spremenil? Je bila
storjena kaka napaka?

Pravijo, da je po vsaki bitki lahko

biti general. Marsikatera odlo~i-

tev bi lahko bila druga~na, ~e bi

~lovek takrat, ko jo je moral

sprejeti, imel dolo~ene informa-

cije in znanja, ki so se pojavila

{ele pozneje. Sam sem vedno

trdil, da je najslab{a odlo~itev tis-

ta, s katero preve~ odla{a{ ali je

celo nikoli nisi sposoben spre-

jeti. Cincanje nikoli ni bilo moj

razpoznavni znak! O stilih vo-

denja obi~ajno razpravljajo in pi-

{ejo knjige prav tisti, ki niso

nikoli vodili ni~esar oziroma

nikogar razen samega sebe. Stil

vodenja je pa~ odraz posamezni-

kovega karakterja in moj je

tak{en, kot je. Za nekatere te`a-

ven, vendar v bistvu dokaj eno-

staven. 

Finan~na in nato gospodarska
kriza sta mo~no zamajali svet.
Govorili so, da ni~ ve~ ne bo
tako, kot je bilo. Zdi pa se, da se
svet vra~a v stare tirnice. Razni
neoliberalni ekonomisti in pohlep-
ne`i spet dvigujejo glave. Se ti zdi
prav, da so velike dr`ave, kjer je
kriza pravzaprav nastala, tako
reko~ z denarjem zasule prav
tiste, ki so krizo povzro~ili?

Sam sem kljub svoji dokaj opti-

misti~ni naravi prepri~an, da je ta

gospodarska kriza, ki smo ji {e

vedno pri~a, le vrh turbulentnih

sprememb, s katerimi se bo svet

soo~il v prihodnjih letih. Vse ka-

`e, da {e posebej mi, pripadniki

zahodne civilizacije ali, ~e ho~e{,

pripadniki razvitega sveta, ne

moremo ali ne `elimo dojeti

tega, da preostalega dela sveta ni

mogo~e {e naprej dr`ati v

rev{~ini in pokor{~ini. Globaliza-

cija, ki jo ho~ejo nekateri prika-

zati kot spodbudo za razvoj ne-

razvitih delov sveta, ni ni~ druge-

ga, kot {e bolj sofisticirana oblika

kolonializma. Milijarde ljudi bo-

do vse glasneje in na koncu z

vsemi sredstvi zahtevale zase

nekaj ve~ji del bogastva, ki ga

danes na njihov ra~un u`ivajo

drugi. Tega no~emo videti, {e

manj razumeti.

Kriza je mo~no prizadela tudi
Talum. Morali smo ugasniti ve~
kot polovico proizvodnje pri-
marnega aluminija. Zdaj nam
ponovni zagon povzro~a ogrom-
ne stro{ke, delavci pa smo kljub
vsemu dobivali pla~e. Menda je
Talum pri tem porabil vse re-
zerve. Kak{na je torej prihodnost
Taluma? Videti je, da krize {e ni
~isto konec.

Ponovni zagon nam ne povzro~a

nekih posebnih dodatnih stro{-

kov, saj smo ugasnili tiste pe~i, ki

bi jih v teh dveh letih, ko niso

obratovale, morali tako ali tako

obnoviti, saj so bile na koncu

svoje `ivljenjske dobe. Bile bi

obnovljene, vendar v druga~ni

dinamiki kot sedaj. To, da smo

zadnja leta pre`iveli brez ve~jih

pretresov, je tudi posledica dela

in odlo~itev v prej{njih letih. Ni-

koli nismo sproti porabili vsega,

kar smo zaslu`ili, niti nismo

drveli v ve~je projekte in ve~ja

zadol`evanja. Tudi danes na{

finan~ni polo`aj {e ni kriti~en in

na{a zadol`enost je mnogo

manj{a od zadol`enosti {tevilnih

podjetij v na{i panogi ali v

Sloveniji. Ve~ji problem so spre-

menjene razmere na trgih za nas

pomembnih surovin, predvsem

glinice in elektri~ne energije.

Razpolo`ljivost glinice v obmo~-

ju Sredozemlja je kriti~na, hkrati

pa se je glinica v celem svetu

mo~no podra`ila. Oboje vpliva

na njeno ceno in na dvig stro{-

kov proizvodnje aluminija. [e

ve~ji problem je cena elektri~ne

energije v prihodnje, {e posebej

ob upo{tevanju vpliva cene certi-

fikatov CO2, ki jih bodo proizva-

jalci elektri~ne energije vgradili v

njeno ceno in prenesli na porab-

nike. Jasno je, da nekatere pano-

ge teh stro{kov ne bodo pre-

nesle, saj jih ne morejo vgraditi v

ceno svojih proizvodov. Kako

bodo ravnale posamezne evrop-

ske dr`ave, da bi za{~itile svojo

industrijo pred propadom, je

te`ko napovedovati, le upamo

»Investicijo smo izvedli vzorno in z lastnim vodenjem projekta, kar je bilo takrat
in je {e danes prej izjema kot pravilo in je postalo praksa pri vseh naslednjih
projektih v podjetju. « 
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pa lahko, da bo na{a dr`ava

spoznala, kako pomembno je za

njo vsako produktivno delovno

mesto.

Kriza vlada tudi v slovenski politi-
ki. Kak{no se ti zdi stanje duha v
Sloveniji? Kje dela politika na-
pake?

Politika in politiki so to~no

tak{ni, kot si jih zaslu`imo. Po

mojem niso ni~ bolj{i in ni~

slab{i, kot smo vsi dr`avljani v

povpre~ju. Le bolj so izposta-

vljeni, ve~ jih videvamo in sli{imo

kot druge sodr`avljane. In si bolj

zapomnimo njihove neumnosti!

Je pa res, da smo vsi skupaj do-

pustili, da nas politiki prek sred-

stev javnega obve{~anja prepri-

~ujejo, da je politika pravzaprav

vse in da se v tej dr`avi ne doga-

ja ni~ drugega, o ~emer bi bilo

vredno razpravljati, kaj {ele raz-

mi{ljati. In stanje duha je temu

primerno! Je pa res, da tak{nega

vme{avanja politike v vsa po-

dro~ja na{ega `ivljenja, kot smo

mu pri~a v nekaj zadnjih letih, {e

ni bilo. Z vso odgovornostjo

lahko zatrdim, da niti v prej{nji

dr`avi.

Letos si predal vajeti vodenja
podjetja. Kak{en je polo`aj nove-
ga predsednika Uprave v primer-
javi s tvojim pred skoraj trideseti-
mi leti?

Talum sem vodil skoraj 27 let. Ko

sli{im »ugotovitve«, da sem nena-

doma in nepri~akovano odsto-

pil, mi gre na smeh. Naj vztrajam

do upokojitve? Komu bi to koris-

tilo? Po mojem prepri~anju niko-

mur: ne podjetju, ne strokovnim

kadrom v njem, ne meni, ne moji

dru`ini. Z eno besedo: nikomur!

Ocenil sem in Nadzorni svet

Taluma mi je v tem pritrdil, da je

~as za spremembo in da imamo

v podjetju dovolj ljudi, ki so spo-

sobni prevzeti najodgovornej{e

naloge, vklju~no z vodenjem

dru`be. Novi predsednik Upra-

ve, Marko Drobni~, je eden iz-

med njih. ^e njegov dana{nji

polo`aj primerjam s svojim pred

27 leti, je njemu la`e le zato, ker

si je v letih dela v Talumu lahko

pridobil ve~ izku{enj z delom pri

zahtevnih projektih, kot pa je

bilo omogo~eno meni, preden

sem prevzel vodenje podjetja.

Tudi ekipa sodelavcev je za raz-

liko od moje takratne neprimer-

no bolj izku{ena. Vse drugo pa

ga ~aka in {e prehitro se bo

zavedel, kako prekleto sam si v

trenutkih, ko se mora{ v dolo~e-

nih situacijah odlo~ati. Tega se

ne nau~i{ v {olah in tega ne mo-

re{ predati drugim!

Kaj bo{ po~el po vseh teh letih
vodenja Taluma?

Moja odlo~itev, da kon~am ob-

dobje vodenja dru`be, niti slu~aj-

no ne pomeni tega, da bom po-

stal neaktiven. Moja vloga, moje

zadol`itve in odgovornost so

dovolj natan~no dolo~ene v

pogodbi o zaposlitvi v dru`bi Ta-

lum, {e bolj pomembno pa je to,

kako to vlogo dojemam in jem-

ljem sam: prav tako odgovorno,

kot sem skoraj sedemindvajset

let jemal prej{njo! 

Hvala za odgovore in hvala za
zadnjih 27 let.�

»Bili smo del podjetij, ki smo jih vodili, ne pa le zastopniki kapitala, kot sami
sebe danes vidijo novodobni mened`erji. « 
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Teorija izbire pravi, da si izbi-

ramo prav vse, vklju~no z

nezadovoljstvom, ki ga ob~uti-

mo. Drugi nas ne morejo niti

onesre~iti niti osre~iti. Vse, kar

nam drugi dajo, je le informacija,

vendar nas sama informacija ne

more pripraviti do tega, da bi

nekaj naredili ali ob~utili. Gre le

v na{e mo`gane, kjer jo obde-

lamo in se nato odlo~imo, kaj

bomo storili. U~i nas, da svoje

`ivljenje nadzorujemo veliko

bolj, kot se tega zavedamo.

Precej preprosteje bi to lahko

povedali z znanim pregovorom

Vsak je svoje sre~e kova~.

Teorija izbire je pravzaprav pos-

kus odgovora na vpra{anje, kako

naj si izborim pravico, da `ivim

tako, kot ho~em, a se {e vedno

dobro razumem z ljudmi, ki jih

potrebujem.

Dr. William Glasser, ki je avtor

teorije izbire, poleg telesne

potrebe po pre`ivetju in razmno-

`evanju lo~i {e {tiri psihi~ne

potrebe:
--  ppoottrreebboo  ppoo  lljjuubbeezznnii (pripad-

nost, tovari{tvo, povezanost):

vsi ljudje potrebujemo ob~utek,

da smo ljubljeni in da lahko

najdemo nekoga, ki bo ravno

tako zmo`en sprejeti na{o lju-

bezen; tudi prijateljstvo ali ob-

~utek pripadnosti drugim lju-

dem je klju~ni del te potrebe; 
--  ppoottrreebboo  ppoo  mmoo~~ii (ob~utek pri-

padnosti, pomembnosti, spo-

sobnosti): potreba po mo~i in

samospo{tovanju je prav tako

ena izmed precej mo~nih po-

treb pri ljudeh;
--  ppoottrreebboo  ppoo  zzaabbaavvii  (zadovoljst-

vo, veselje, smeh): ljudje smo

edina bitja, ki se smejijo, in ver-

jetno edina, ki zavestno i{~ejo

zabavo;
--  ppoottrreebboo  ppoo  ssvvoobbooddii (izbira,

odgovornost): `elimo biti svo-

bodni, da lahko sami odlo~a-

mo, izbiramo, da smo samostoj-

ni in da zmoremo.

^eprav nas zadovoljujejo razli~-

ne stvari, si ve~ina ljudi `eli

podobno koli~ino ljubezni,

mo~i, zabave, svobode in sred-

stev za pre`ivetje. Seveda pa pri

posameznikih obstajajo razlike v

intenziteti posameznih potreb.

Za nekatere je mo~nej{a potreba

po svobodi, za druge potreba po

mo~i.

ZZaaddoovvoolljjeevvaannjjee  ffiizzii~~nniihh  iinn  ppssiihhii~~--

nniihh  ppoottrreebb  jjee  cciilljj  `̀iivvlljjeennjjaa,,  ppaa  nnaajj

bboo  ttoo  nnaa  ddeelloovvnneemm    aallii  zzaasseebbnneemm

ppooddrroo~~jjuu..

IZOBRA@EVANJE

Teorija izbire

BRIGITA A^IMOVI^
FOTO: LILIJANA DITRIH

V okviru projekta Obvladajmo stres smo s pomo~jo zunanjih
sodelavcev aprila izvedli dve izobra`evanji na temo teorija izbire. Gre
za razumljivo, prakti~no, sodobnej{o teorijo, ki jo lahko hitro uporabi-
mo v praksi, v zasebnem ali delovnem okolju, v na{ih odnosih z otro-
ki, partnerji, sodelavci, predpostavljenimi, prijatelji, sosedi.

Udele`enci izobra`evanja
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Kot vsaka druga teorija tudi
teorija izbire temelji na mnogih
predpostavkah, idejah in razmi{-
ljanjih. V tem prispevku se bomo
v nadaljevanju osredoto~ili pred-
vsem na tisti del, ki govori o
desetih aksiomih teorije izbire.

1. Edina oseba, katere vedenje
lahko nadzorujemo, smo mi
sami.

Teorija izbire razlaga, da so ljud-
je notranje motivirani in da
katero koli vedenje izberejo, nas-
tane v mo`ganih. Ponazorimo
lahko s primerom, ko nekdo
pozvoni na vratih. Vrat ne odpre-
mo zato, ker nekdo zvoni,
ampak zato, ker  se sami odlo~i-
mo, ali jih bomo odprli ali ne.
Izberemo vedenje, ki najbolj
zadovolji na{e potrebe. Tako
vrat ne bomo odprli, ~e potrebu-
jemo mir.

2. Vse, kar lahko ljudem damo
ali od njih dobimo, je informa-
cija.

Kaj bo posameznik z informacijo
po~el, je njegova izbira.

3. Vsi dolgotrajni psiholo{ki pro-
blemi so problemi odnosov.

Vzrok na{ega trpljenja je vedno v
tem, kako obravnavamo nek za
nas pomemben odnos, ki ne
deluje tako, kot bi mi radi. Do-
kler se ne soo~imo s tem, nismo
svobodni. Zagotovila, da bomo
problem re{ili, ni, zagotovo pa
ga ne moremo re{iti, ~e se mu
niti ne posvetimo – kot ~e bi
`eleli zadeti na loteriji, a sre~ke
niti ne kupimo.
[kodljive, nepovezovalne nava-
de, ki razdirajo medsebojne od-

nose (grajanje, obto`evanje, pri-
to`evanje, sitnarjenje, gro`nje,
kaznovanje, podkupovanje) mo-
ramo nadomestiti s povezovalni-
mi navadami (skrbnost, zaupa-
nje, poslu{anje, podpiranje, pri-
spevanje, sprejemanje, spodbu-
janje, hrabrenje, spo{tovanje,
pogovarjanje o tistem, o ~emer
se ne strinjamo), ~e `elimo iz-
bolj{ati na{e odnose z drugimi
ljudmi.

4. Problemati~ni odnos je vedno

del na{ega sedanjega `ivljenja.

Pomembno je, da spoznamo, da

je problem vedno tukaj in zdaj, v

sedanjih odnosih, in ne  v nekih

preteklih, nere{enih odnosih ali

v predvidenih prihodnjih. @elje

druge osebe je vedno treba

upo{tevati, pa naj gre za zasebni

ali delovni odnos. Zato je odnos,

ki ga z neko osebo imamo, treba

vedno znova na novo definirati.

5. Kar se je zgodilo v preteklosti,

ima mo~no zvezo s tem, kak{-

ni smo danes, vendar lahko

zadovoljujemo svoje osnovne

potrebe le v sedanjosti in jih

nadaljujemo v prihodnosti.

Kar se zgodilo v preteklosti, je

lahko zelo travmatsko, a re{itev

je le v izbolj{anju sedanjih odno-

sov. Treba je pozabiti in ne

razmi{ljati o preteklosti, ne krivi-

ti drugih za lastne neuspehe.

Pomembno je, kak{no vedenje si

izberemo v sedanjosti, in edino

na to imamo vpliv.

6. Svoje potrebe lahko zadovolji-

mo le z zadovoljitvijo podob iz

na{ega sveta kakovosti.

Kot smo `e navedli, nas `ene pet

potreb: po pre`ivetju, po ljubez-

ni in pripadnosti, po mo~i oziro-

ma (samo)spo{tovanju, po svo-

bodi oziroma svobodni izbiri in

po zabavi. ^eprav se s posamez-

no potrebo ne `elimo ukvarjati

in jo odlagamo, jih ne moremo

zanikati, kajti potrebe morajo biti

zadovoljene. Ko se jih posamez-

nik zaveda, lahko tedaj, ko se

slabo po~uti, ugotovi, katera po-

treba ni zadovoljena.

7. Svoje potrebe lahko zadovolji-

mo le z uresni~evanjem slik iz

na{ega sveta kakovosti. 

Pomemben je na{ svet kakovosti

in katere slike vanj shranimo.

Sami se odlo~imo, katere slike

bomo shranili in katerih ne: pri-

jetne slike in spomine ali tiste

druge.

8. Vsako vedenje je celovito in

ga sestavljajo {tiri kompo-

nente: dejavnost, mi{ljenje,

~ustvovanje in fiziologija.

Celovito oziroma celostno zato,

ker vse {tiri komponente deluje-

jo simultano. Vse, kar v `ivljenju

po~nemo od rojstva do smrti, je,

da se vedemo in da posku{amo

vedno izbrati tak{no vedenje, ki

nam daje naju~inkovitej{i nadzor

nad `ivljenjem in s katerim

najbolj zadovoljimo na{e potre-

be.

9. Vsako celovito vedenje opisu-

jemo z glagoli in ga poimenu-

jemo po najo~itnej{i sestavini.

Vsako na{e vedenje sledi name-

nu in mi{ljenju. Na primer: kadar

re~emo Izberem si depresijo ali

depresiram namesto Trpim za

depresijo ali sem depresiven, se

takoj zavemo, da je to na{a izbi-

ra, da smo to mi sami, da gre za

nas, da smo izbrali sami. S tem

smo pridobili osebno svobodo.

10. Vsa celovita vedenja so

izbrana, vendar imamo ne-

posreden nadzor le nad

komponentama dejavnosti in

razmi{ljanja. Svoje ~ustvo-

vanje in fiziologijo lahko

nadziramo le posredno z

izbiro dejavnosti in razmi{-

ljanja

^eprav ni lahko spremeniti na{ih

misli in dejavnosti, je to vse, kar

lahko naredimo.

Najpomembneje je sprejeti prvi

aksiom: NNaaddzzoorruujjeemmoo  llaahhkkoo  llee

ssvvoojjee  `̀iivvlljjeennjjee.. To sprejeti je

hkrati tudi najte`e, ko pa je pre-

prosteje za vse kriviti nekoga

drugega, nekaj drugega, nekaj,

za kar nismo »krivi« sami, na kar

nismo imeli vpliva.

V sebi moramo znati sprejeti, da

nam teorija izbire daje le

mo`nost oziroma prilo`nost, da

se nau~imo, s kak{nim vedenjem

se bomo odzvali na posamezne

informacije. Samo prilo`nost.�

VViirrii
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To je preprost, natan~en, varen

preizkus, ki so ga razvili na

Finskem in pri katerem se na

osnovi spola, starosti, telesne

mase, vi{ine, ~asa hoje in sr~ne-

ga utripa dolo~i telesna zmoglji-

vost osebe (fitnes indeks).  

Udele`enci preizkusa smo se

zbrali na son~no majsko soboto

pred Talumovo upravno stavbo s

ciljem, da preverimo svojo »kon-

dicijo«. Za zdravje udele`encev,

meritve, svetovanje in da je vse

potekalo tako, kot je treba, so

poskrbeli zdravnica in medicin-

sko osebje Zdravstvenega doma

Ptuj. 

Po opravljenih meritvah te`e,

vi{ine, krvnega tlaka in obvezne-

ga ogrevanja smo se udele`enci,

ki smo dobili »zeleno lu~« za

preizkus, v 30-sekundnih pre-

sledkih podali na pot po vsem

znani glavni tovarni{ki cesti, ki

se marsikomu do sedaj ni zdela

tako dolga. A predpisano raz-

daljo smo vsi uspe{no premagali,

vsak s svojim rekordom. Do se-

daj se namre~ {e nikomur ni tako

mudilo v slu`bo ali iz nje. Dose-

`eni rezultati so bili na koncu

odraz fizi~nega stanja posamez-

nika. Sledila je strokovna razlaga

dose`enih rezultatov in pri-

poro~ilo ustrezne telesne dejav-

nosti in {portne vadbe za vzdr`e-

vanje ali izbolj{anje zdravja in

bolj{e po~utje. Ob obvezni med-

sebojni izmenjavi dose`enih

rezultatov je bilo zaznati, da so

bili eni zadovoljni, eni zaskrblje-

ni, eni presene~eni, a na koncu

vsi zadovoljni.

Skupna ocena dose`enih rezul-

tatov strokovne delavke Anke

Moro je, da so na{i rezultati v

primerjavi z rezultati preizkusov

v drugih okoljih nadpovpre~ni in

da je to prav gotovo tudi odraz

aktivnosti, ki se izvajajo za zapo-

slene v podjetju Talum.

Ne pozabimo, da lahko za svoje

zdravje najve~ naredimo sami.

Odlo~itev, kaj bomo naredili in

kdaj, je na{a, je pa dobrodo{lo,

~e nas kdo na to spomni.

Ob dogodku sta svoje razmi{-

ljanje napisali dve na{i sodelav-

ki.

JJoo`̀iiccaa  NNoovvaakk  

Glede na to, da se redno udele-

`ujem tudi drugih akcij Zdravo

Talum, sem se z veseljem od-

zvala vabilu na test hoje. S tem

sem na preprost in natan~en

na~in ugotovila, v kak{ni fizi~ni

kondiciji sem pri~akala pomlad,

hkrati pa sem dobila tudi napot-

ke za naprej, kako poskrbeti za

svoje zdravje, ko {e imam to

mo`nost. Upam, da se v {e

ve~jem {tevilu sre~amo {e na

kak{ni podobni akciji.

MMeettkkaa  VViiddoovvii~~  

Preizkus hoje je bil za mene pre-

prost, natan~en test, ki mi je

pokazal, koliko telesne priprav-

ljenosti sem ohranila. Rezultat je

pokazal dejansko stanje moje

»kondicije«, lahko bi bil bolj{i,

hkrati pa mi je »potrkal na vest«,

da bom nekaj naredila zase tudi

na tem podro~ju.

Zelo pozitivno sem bila presene-

~ena nad zdravstvenim osebjem,

ki je v prisotnosti zdravnice

vsakemu udele`encu izmerilo

krvni tlak in po prehojeni razdalji

{e sr~ni utrip. Na podlagi pri-

dobljenih rezultatov v obliki

ra~unalni{kega izpisa, ki smo ga

prejeli, nam je zdravstveno ose-

bje svetovalo najprimernej{o

telesno dejavnost ter dalo navo-

dila za zdravju prijazno {portno

vadbo. Tako smo vsi udele`enci

dobili odgovore, ki bodo prispe-

vali k izbolj{anju telesne zmoglji-

vosti in zdravja.�

ZDRAVJE

Preizkus hoje na dva kilometra

VEN^ESLAV [KERGET
FOTO: SRDAN MOHORI^

V okviru aktivnosti za zaposlene »Zdravo Talum« in nacionalnega pro-
grama za spodbujanje telesne dejavnosti za krepitev zdravja s
sloganom »Z gibanjem do zdravja« je na dvori{~u Taluma potekal
preizkus hoje na dva kilometra. 

Ogrevanje pred pohodom Metka Vidovi~ s sinom Bla`em

Jo`ica Novak
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28. april je vsako leto svetovni

dan varnosti in zdravja pri delu.

Mednarodna organizacija dela ga

je leta 2003 razglasila z `eljo, da s

pomo~jo socialnega dialoga pou-

dari pomen prepre~evanja nez-

god in bolezni na delu ter spod-

budi ustvarjanje varnostne in

zdravstvene kulture na tem po-

dro~ju. Leto{nja tema svetovne-

ga dneva varnosti in zdravja pri

delu je SSiisstteemm  uupprraavvlljjaannjjaa  vvaarr--

nnoossttii  iinn  zzddrraavvjjaa  pprrii  ddeelluu::  oorrooddjjee

zzaa  nneenneehhnnoo  iizzbboolljj{{eevvaannjjee, ki

jasno poudarja, da za{~ita delav-

cev ni »enkraten dogodek«. Zah-

teva namre~ nenehen sistemati~-

ni pristop, ki je prisoten v evrop-

skem sistemu varnosti in zdravja

pri delu. Globalizacija pomeni,

da Evropa teh vpra{anj ne more

re{iti sama. Zato evropska agen-

cija za varnost in zdravje pri delu

(EU-OSHA), ki je vodilna na

podro~ju zagotavljanja aktualnih

in natan~nih informacij o teh

vpra{anjih, v ~asu velikih global-

nih sprememb sodeluje z Med-

narodno organizacijo dela, Sve-

tovno zdravstveno organizacijo

in drugimi svetovnimi akterji na

podro~ju varnosti in zdravja pri

delu. EU-OSHA spodbuja petsto-

penjski pristop k za{~iti. Te stop-

nje so: prepoznavanje nevarnos-

ti in ogro`enih oseb, ocenjevanje

in prednostno razvr{~anje tve-

ganj, odlo~itev o preventivnem

ukrepanju, ukrepanje ter sprem-

ljanje in posodabljanje situacije.

Najpomembneje pri tem procesu

je, da ob spremembah na delov-

nem mestu – novih prostorih,

novih delavcih, novih strojih,

novih snoveh, novih nalogah –

pregledamo oceno nevarnosti in

tveganj. To pomeni odkrivanje in

obravnavanje novih tveganj, pa

tudi nenehno izbolj{evanje pre-

ventivnih ukrepov na delovnem

mestu.

Sistem varnosti in zdravja pri

delu je danes v naprednih in traj-

nostno usmerjenih podjetjih naj-

pogosteje uveden na podlagi

mednarodnega standarda OH-

SAS 18001 Sistem vodenja pok-

licnega zdravja in varnosti in je

preventivna metoda za izvajanje

ukrepov varnosti in zdravja pri

delu. Ta standard za vodenje sis-

tema varnosti in zdravja pri delu

uporabljamo tudi v Talumu. S

pomo~jo standarda OHSAS

18001 smo v Talumu vzpostavili

u~inkovit sistem varnosti in

zdravja pri delu, v katerega so

vklju~eni zaposleni z vseh podro-

~ij dela, sistem, ki zmanj{uje

vplive na{e dejavnosti na zapos-

lene in druge zainteresirane

stranke. Varnost in zdravje pri

delu obravnavamo kot del

dru`bene odgovornosti in traj-

nostnega razvoja, kar nas zave-

zuje k nenehnemu izbolj{evanju

delovnega okolja in prilagajanju

tehni~nemu napredku.

Ve~ o svetovnem dnevu varnosti

in zdravja pri delu je mogo~e

prebrati na spletnih straneh

www.osha.europa.eu 

in www.ilo.org.�

Dru{tvo zdru`uje ve~ kot 160

razli~nih pogodbenih partnerjev

(podjetij) z ve~ kot 1000 ~lani

(vzdr`evalci). Osnovni namen

dru{tva je razvoj stroke vzdr`e-

vanja v Sloveniji in izmenjava

izku{enj med vzdr`evalci, zapo-

slenimi v najrazli~nej{ih gospo-

darskih subjektih. Dru{tvo je s

~lanstvom v evropski federaciji

nacionalnih dru{tev EFNMS

(European Federation of nation-

al Maintenance Societies) pove-

zano tudi z enaindvajsetimi

evropskimi dru{tvi. Talum je s

svojimi vzdr`evalci `e desetletja

aktiven ~lan, kar nam omogo~a

dostop do informacij o razvojnih

trendih na podro~ju vzdr`evanja

tako v Sloveniji kakor tudi v

industrijsko najrazvitej{ih dr`a-

vah sveta.

Zaradi ponovnega zagona proiz-

vodnje v elektrolizi in na{ega od-

prtja na zunanji trg, kar je posle-

dica reorganizacije, smo dru{tvu

pro{njo za obisk odobrili. Tako

smo gostili 36 vzdr`evalcev iz

najrazli~nej{ih slovenskih pod-

jetij. Kakor je to `e v navadi, smo

jim pokazali najzanimivej{i del

proizvodnje in prostore dru`be

Talum Servis in in`eniring. Nad

dovr{enostjo Talumovih proiz-

vodnih in storitvenih procesov,

videzom Taluma in organizira-

nostjo so bili obiskovalci ve~ino-

ma pozitivno presene~eni.

Ob tej prilo`nosti bi se vsem so-

delujo~im pri organizaciji sre~a-

nja `elel tudi osebno zahvaliti.�

VARNOST PRI DELU

Svetovni dan varnosti in zdravja pri delu 2011:
sistem upravljanja varnosti in zdravja pri delu – orodje za nenehno
izbolj{evanje

IZTOK TRAFELA

Obisk Dru{tva vzdr`evalcev Slovenije
MAG. MIHAEL HAMER[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Udele`enci sre~anja predstavnikov pogodbenih partnerjev Dru{tva vzdr`evalcev Slovenije

V petek, 13. maja 2011, smo kljub »zloglasnemu datumu« uspe{no
organizirali sre~anje predstavnikov pogodbenih partnerjev Dru{tva
vzdr`evalcev Slovenije.
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Ljubezen v maju. Foto: Ivo Ercegovi}. Govedo. Foto: Andrej Brumen.

[torklje na strehi. Foto: Bernardka Juri~. Zmaj na Kopah. Foto: Stanko Jus.

Ra~ke. Foto: Zdravo [tumberger. Dravski kanal. Foto: Lidija Kosi.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN
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Bil je samo navaden lesen most,

ki je povezoval severni in ju`ni

breg v celoto. Obre`ja so bila na

jesen kot lepo pe~eni hleb~ki

kruha. Zemlja je razpokala in

vanjo so se za`rle {pranje. Od

dale~ so bile videti kot ko`a star-

cev, ki se naguba od gledanja v

sonce … Ta obre`ja so di{ala

druga~e, kot di{ijo neka druga

obre`ja. Vanje se je ujel davni

vonj maminega kosila, vonj

otro{kih dlani in solze deklet, ki

so se skrivaj ogledovale v gladini

reke … To je bil doma~i vonj, ki

bi ga prepoznal med tiso~i

drugih vonjev. Vonj po doma-

~em re~nem obre`ju …

Levi breg reke ne bi nikoli spoz-

nal desnega brega, ~e ju ne bi

povezoval ta leseni most. ^e si se

z dlanmi sprehodil prek njega,

so se vanje zapi~ili leseni del~ki

in dlan je zakrvavela. Vendar je

bil ob~utek nenavaden. Koliko

bosih otro{kih nog je steklo

~ezenj, koliko dlani je zakr-

vavelo … To so spomini, ki ne

bolijo, pa vendar je v njih ujeto

tudi nekaj `alostne sentimental-

nosti. ^eprav je bregova lo~evala

samo lena reka, sta si bila tako

zelo razli~na, kot da ju ne bi

povezovala ista zgodba, kot da

se na teh obre`jih ne bi igrali isti

otroci, kot da se na njih ne bi

sprehajali isti beli galebi, glasne

race in zelene `abe … Celo reg-

ljanje je bilo na desnem bregu

glasnej{e. Pa vendar nisi mogel

druga~e kot pripadati obema

zape~enima hlebcema. To je bila

tvoja usoda `e ob rojstvu. ^e te je

na primer tujec vpra{al, s katere-

ga brega reke si, si najprej

za~udeno mencal, kot da se

pravzaprav odlo~a{ ali tehta{. Ali

kar je {e slab{e, kot da ti je zmanj-

kalo smisla za orientacijo in ne

ve{, katero smer bi izbral. Na

koncu nisi odgovoril ni~esar. Iz

~iste ljubezni do obeh bregov …

ker to ni bila samo zemlja in

voda … to je bilo mnogo ve~ …

Tukaj si neko~ davno pognal

drobne koreninice, ki so se z leti

razrasle. Razrasle so se tudi dale~

pod gladino reke. Re~ni otroci so

v svojih srcih skrivali nekaj

prvinskega. ^eprav je bila reka

lena, je v sebi skrivala vrtin~aste

tunele, ki so se nevarno poigra-

vali z listjem. In nekaj tega div-

jega je bilo ~uditi tudi za pogledi

otrok. Njihove o~i so spreminjale

barvo. Ob nevihtah so bile po-

dobne sirupu proti ka{lju. Tem-

no vijoli~ne, prete~e in tople, kot

so tople jagode, ki se nastavljajo

soncu …

Nekaj neustavljivo privla~nega je

bilo v teh o~eh, da se preprosto

nisi mogel upreti sku{njavi. Pre-

prosto si se moral zagledati

vanje. Tam je po~ivala vsa pre-

teklost. Kot da bi prelistal pus-

tolovsko knjigo in se ob tem tako

imenitno zabaval. [e danes se

rada zazrem v te o~i … v ogleda-

lu … Ta odsev je kot dva brego-

va. ^eprav je to en in isti breg,

je vmes sapa, ki jo izdahnem. In

ta sapa je divja reka. Gradim

leseni most med ogledalom in

sabo. In ko ste~em ~ezenj, moje

dlani krvavijo. A to je prijetna bo-

le~ina … Bole~ina spomina na

otro{tvo in na jagodni sirup proti

ka{lju … �

POSTANEK

Dva bregova iste reke
Ne vem, kateri ~as je bil, vedno me{am otro{tvo in raj, kot me{am
smrt in `ivljenje – most sladkosti ju povezuje.  
(Leopold Sédar Senghor, Etiopske, 1906)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Bili smo tudi v ateljeju umetnika,

kiparja in restavratorja VViikkttoorrjjaa

GGoojjkkoovvii~~aa na Hajdini. Stanje je

seveda zelo podobno kot v dru-

gih ateljejih. Po stenah visijo `e

malo zapra{ene fotografije spo-

menikov, ki jih je Gojkovi~ ne-

ko~ izdelal. Med njimi je tudi

ukradeni Kidri~ iz Kidri~evega.

Po mizah le`ijo ali stojijo v ma-

vec uliti portreti, ki so bili {e do

nedavnega razstavljeni. Pa svet-

niki brez rok. Polno je maket za

`e izdelane in morda {e za kake

druge skulpture. Med njimi do-

minira fontana, s katero je Goj-

kovi~ popestril prireditveni pros-

tor ali morda celo trg sredi Hajdi-

ne. Podobno je na policah. Ki-

parji in restavratorji so ljudje

zase. V njihovih ateljejih niso le

platna, barve in ~opi~i. Tam se

najdejo {e mnoga druga orodja,

od kladiv in dlet do brusilk in

vrtalnih strojev. Toda v vseh teh

ateljejih je ~utiti nekak{no topli-

no, v njih je toliko du{e. O~i se

kar ne morejo nagledati vseh teh

kipcev, reliefov, odtisov, tudi

posmrtna maska se najde med

njimi. In vsi ti predmeti nosijo v

sebi neke zgodbe, ki jih najbr`

pozna le umetnik.

Viktor Gojkovi~ je akademski

kipar, magister restavratorstva in

restavratorski svetnik. Rodil se je

na Ptuju leta 1945. Izhaja iz

{tevil~ne hajdinske dru`ine. Do-

ma~ini in prijatelji ga kli~ejo

Fika. Je o~e {tirih h~era in

strasten {portnik. Ali je pa~ to

v~asih bil.

@e v rani mladosti je kazal talent

za umetnost. V osnovni {oli je za

kip partizana dobil prvo nagra-

do. Po osnovni {oli je za~el

obiskovati srednjo oblikovalsko

{olo v Ljubljani. [tudij je nadalje-

val na Akademiji za likovno

umetnost v Ljubljani pri profe-

sorju Zdenku Kalinu. Diplomiral

je leta 1971 pri profesorju Dragu

Tr{arju. Kon~al je tudi specialko

za restavratorstvo in konserva-

torstvo kot zadnji u~enec profe-

sorja Mirka [ubica. Bil je ustano-

vitelj skupine Junij (vsi ~lani

skupine so bili rojeni v juniju), ki

je dosegla svoj vrhunec med

letoma 1977 in 1980.

V Sloveniji je znan predvsem po

svojih {tevilnih javnih spomeni-

kih, ki jih je postavil po {tajerskih

mestih. Eden prvih javnih spo-

menikov je bil prav doprsni kip

Borisa Kidri~a v Kidri~evem, ki je

bil na za~etku leto{njega leta

ukraden in ponovno odkrit 20.

maja pred Talumovo upravno

zgradbo.

V {tiridesetih letih dela je Gojko-

vi~ ustvaril velik opus. Kiparska

dela so raznolika: od portretov in

avtoportretov do javnih plastik in

abstraktnih del. Njegov restavra-

torki prispevek v tem okolju je

prav tako ogromen. 

Gojkovi~ je politi~no neoprede-

ljen ~lovek, zato so njegovi na-

ro~niki pravzaprav vseh barv.

Delal je tako javne spomenike

pomembne`ev {e v ~asu socia-

lizma kot restavriral predvsem

REPORTA@A

Viktor Gojkovi~

@e kar dvajset let skrbim za Talumovo umetni{ko zbirko. Bil sem `e v
mnogih ateljejih slikarjev, malo manj v ateljejih kiparjev. In povsod sem
naletel na nered. Niti eden od njih ni bil pospravljen, urejen ali kaj
podobnega. Povsod je bilo polno platen, skic, posodic z barvami,
~opi~ev, namo~enih v vodo ali terpentin, z barvo popackanih tal in tako
naprej. Tamu bi lahko rekli ustvarjalni nered. Tudi sam imam pisarno,
v kateri vlada ustvarjalni nered. Toda nisem umetnik in to je vsekakor
ote`evalna okoli{~ina.

»O~i se kar ne morejo nagledati vseh teh kipcev, reliefov, odtisov /.../ In vsi ti
predmeti nosijo v sebi neke zgodbe, ki jih najbr` pozna le umetnik.«

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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sakralne objekte. V tem okolju

so {le skozi njegove roke prak-

ti~no vse sakralne plastike zno-

traj sakralnih objektov, pred-

vsem cerkva, in zunaj njih. 

Vsi poznamo Ptujsko Goro.

Preden stopimo v cerkev, naleti-

mo na bronasti relief Marije

zaveznice iz leta 1999 in bronas-

ta vrata glavnega portala. V

cerkvi je njegov tudi Kri`ev pot

iz leta 1989. V notranjosti je

restavriral tako reko~ vse nabo`-

ne kipe, reliefe, oltarje in podob-

no. V Mariboru je restavriral zna-

menito ku`no znamenje na Glav-

nem trgu.

Njegovi portreti so {e posebej

znameniti. Aleja velikanov v Ma-

riboru je nastajala od leta 1998

do leta 2000. Med portreti so

pomembne`i slovenske zgodo-

vine, na primer Herman Poto~-

nik Noordung in jezikoslovec

Fran Miklo{i~.

Ko se sprehodimo po Pre{ernovi

ulici na Ptuju, naletimo na maj-

hen kipec Orfeja pred istoimen-

skim barom. Pred picerijo Slon-

~ek stoji njegova fontana, ki se

vsaj v poletnih mesecih pretirano

skriva pod sen~niki omenjene

restavracije. 

Vrnimo se {e malo k portretu Bo-

risa Kidri~a. Kip je nastal hitro po

Gojkovi~evi diplomi. [lo je za

takrat pomembno dru`benopoli-

ti~no akcijo. Ustvaril ga ja v pral-

nici bloka v Ciril-Metodovem

drevoredu na Ptuju. Tam sta ga

obiskala celo Miha Marinko in

Tone Fajfar. Vsi vemo, kje je stal

spomenik Borisu Kidri~u, dokler

mu niso ukradli glave. Ne vemo

pa, da so se Kidri~ani sami odlo-

~ali o tem, kje bo stal. Ena mo`-

nost je bila tudi pri osnovni {oli,

ki {e danes nosi Kidri~evo ime.

Umetnik je bil zaradi izdelave

portreta dele`en precej{nje me-

dijske pozornosti. Spomenik so v

veliki meri, kar z eno tretjino,

financirali krajani s samoprispev-

kom, pomagale pa so tudi dru`-

benopoliti~ne organizacije in

podjetja, predvsem Tovarna gli-

nice in aluminija Boris Kidri~.

Spomenik je bil postavljen ob re-

volucionarjevi obletnici smrti

(1912–1953) 22. aprila 1973.

Kidri~ev doprsni kip je stal na

okroglem granitnem podstavku,

postavljenem na aluminijaste

drogove. V ozadju {e stoji alu-

minijasta konstrukcija, izdelana

prav tako iz aluminijastih drogov

oziroma cevi. Kri`ni tloris s cen-

tralnim jamborom simbolizira

enotnost delavstva na eni strani

ter napredek in svetlo prihod-

nost na drugi strani.

Koga bodo postavili na prazen

podstavek v Kidri~evem, se ne

ve. Nov Kidri~ pa spet ponosno

stoji pred Talumovo upravno

zgradbo. In tudi tega je ustvaril

Viktor Gojkovi~.

Gojkovi~ je Hajdin~an. V svojem

bogatem opusu je ustvaril `e

nekaj fontan. Tudi v Hajdini jo je.

Fontana simbolizira sedem vasi

ob~ine Hajdina, voda pa je, kot

pravzaprav povsod, simbol `iv-

ljenja. V tem zapisu nisem niti

pribli`no opisal njegovega boga-

tega dela. Komaj sem se ga

dotaknil. Je pa njegovo vsestran-

sko ustvarjanje dokaj dobro zaje-

to v umetnikovi monografiji, ki

jo je izdal Pokrajinski muzej Ptuj

- Ormo` leta 2005 ob kiparjevi

60-letnici.

Umetnik `ivi in ustvarja na Ptuju

in Hajdini.�
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Mesec maj se ne za~ne samo v

znamenju kresov, temve~ je to

tudi mesec ljubezni. Se {e spom-

nite sladkega okusa po sr~kastih

~okoladah in ne`nih sporo~ilih,

ki so nam jih podarjali na{i naj-

dra`ji v mesecu februarju? Pri-

znati si moramo, da je praznik

zaljubljencev {e ena izmed preve~

skomercializiranih nadlog so-

dobnosti, ki nam iz `epov na

sentimentalni na~in izpuli kak-

{en evro ali dva preve~. Pa ven-

dar praznik {e zdale~ ni »modna

muha« sodobnosti ali {e en

nadle`ni proizvod zdolgo~ase-

nih in preve~ zaljubljenih golob-

~kov. ^e `elimo razumeti njegov

pravi izvor, moramo pokukati v

zgodovino, kjer se skriva ne{teto

skrivnostnih legend in otipljivih

dejstev, ki so z leti prerastla v

kult potro{ni{ke mrzlice. Vabim

vas na pot v preteklost, kjer se je

za~ela pisati zgodovina roman-

ti~nega poveli~evanja ljubezni.

Za za~etek bomo na romanti~no

ljubezen pogledali skozi o~i zna-

nega psihoterapevta Zorana Mili-

vojevi}a, ki je v svoji knjigi For-

mula ljubezni na drzen na~in

razkril zablode in resnice o lju-

bezni. Romanti~no poimenova-

nje ljubezni se je rodilo s truba-

durji, ki so v svojih pesmih in s

svojimi dejanji ~astili ~isto ljube-

zen, ljubezen brez seksualnosti

in ljubezen na daljavo. To je ved-

no pogoj za njeno idealizacijo.

Danes je prek medijev celotna

sodobna kultura impresionirana

od najrazli~nej{ih predstav o

ljubezni in prav zaradi ideali-

ziranja ljubezni drvimo v pogu-

bo. Sodobni ~lovek tako danes

ne ve, kaj je ljubezen, ker smo jo

skonstruirali in vanjo vklju~ili

toliko poimenovanj, da je nastala

popolna zme{njava. Kaj se zgo-

di, ko se med in mleko nehata

pretakati? Odgovor poznate.

^as je za skok v daljno pretek-

lost. Za~etke valentinovega lah-

ko najdemo `e v ~asu poganstva.

KOLUMNA

Maj, mesec ljubezni:
zgodovina romanti~nega poveli~evanja ljubezni

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Stari Rim je 15. februarja prazno-

val lumperkalije v ~ast bogu

Lumperku, ki je bil za{~itnik

ovac in volkov. Mladi so na

predve~er praznika v ~ast bogi-

nji Juno Februata uprizarjali ne-

kak{no ljubezensko loterijo. V

skrinjico so polo`ili imena dek-

let, fantje pa so iz nje vlekli listi-

~e. Tisto dekle, ki jo je fant na ta

predve~er iz`rebal, je bilo nato

vse leto njegovo.  Kasneje  je

praznik  za svoj vzelo kr{~anstvo,

ga nekoliko prikrojilo svojim

potrebam in prestavilo na 14. fe-

bruar. Verjetno se spra{ujete,

kako je ta praznik dobil svoje

ime. @al na to vpra{anje ne boste

dobili jasnega odgovora, saj je

zavit v ve~ legend, ki {e danes

burijo duhove zaljubljencev. 

Pa se malce pozabavajmo z le-

gendami. Prva legenda nas popel-

je v Rim, v ~as vladanja cesarja

Avrelija Klavdija, vojskovodje in

nasprotnika kr{~anstva. Avrelij ni

skrival svoje te`nje po krepitvi

vojske, zato je od mo` pri~ako-

val, da se mu bodo prostovoljno

pridru`ili. A mladi fantje niso

delili njegove `ara in so raje osta-

jali doma v naro~ju svojih `ena.

Cesar je tako prepovedal poroke

pred slu`enjem voja{ke slu`be.

Neposlu{en duhovnik Valentin

pa se je po`vi`gal na Avrelijeve

prepovedi in je {e naprej poro~al

mlade zaljubljene pare, kar ga je

stalo `ivljenja. V njegov spomin

ljudje {e danes praznujemo va-

lentinovo.

Druga legenda trdi, da naj bi

Valentina v je~i obiskovala slepa

je~arjeva h~i, s katero se je spo-

prijateljil. Pisal ji je pesmi in ji s

svojo mo~jo ljubezni povrnil vid.

V zahvalo je vsa njena dru`ina

prestopila v kr{~ansko vero.

Preden so Valentina 14. februar-

ja 269 ubili, je je~arjevi h~eri

napisal poslovilno pismo s pod-

pisom: »Z ljubeznijo, tvoj Valen-

tin.« Prav od tod naj bi izvirala

navada po{iljanja verzov in

pisem za valentinovo.

Nekateri etimologi pa zagovarja-

jo tezo, da je {lo pri poimeno-

vanju praznika za zamenjavo

~rk. ^rka g je bila zamenjana s

~rko v, ki sta bili neko~ v pre-

prosti govorici precej zamenljivi.

Tako naj bi Anglosasi po nor-

manskem prevzemu Anglije v

11. stoletju spremenili norman-

ski izraz galantin, ki pomeni

ljubljenec `ensk, v besedo valen-

tin, kar je s~asoma pomenilo

»bodi moj ljubimec.«

[ega se je po~asi raz{irila na ves

anglosa{ki svet, potem pa v

nekatere druge evropske de`ele.

Pa pokukajmo {e v Anglijo, kjer

so otroci vstali pred son~nim

vzhodom, in ~e jim je uspelo

prvega ~loveka, ki so ga sre~ali

na poti, pozdraviti z Dober dan,

Valentin, ne da bi jim ta `e

vnaprej odzdravil, so dobili dari-

lo. ^e pa jih je sonce prehitelo,

so dobili odgovor, da »je od

sonca ope~en«, in z darilom ni

bilo ni~.

Za valentinovo je bilo zna~ilno

tudi prerokovanje dekletom, ki

so hotele izvedeti, kdo bo njihov

ljubi. Tisti pti~, ki so ga na ta dan

prvega uzrle, je napovedal nji-

hovega ljubega. Tako je kos sim-

boliziral duhovnika, ta{~ica mor-

narja, zlati {~inkavec bogata{a,

vrabec kmeta, modra ta{~ica

sre~nega ~loveka, krivokljun

prepirljivca, golob dobrosr~ne-

`a, `olna pa je pomenila, da se

dekle ne bo omo`ilo.

Slovenci svetega Valentina ni-

smo povezovali z ljubeznijo,

ampak s skoraj{njo pomladjo.

Tako smo verjeli, da kdor `eli

videti pti~jo `enitev, mora bos

do grmovja, ~eprav je na ta dan

{e zelo mrzlo. Pri nas je bil v

povezavi z valentinovim znan

pregovor Prvi spomladin prinese

klju~ od korenin, zato se je po

starem kme~kem koledarju na ta

dan lahko za~elo delo v vino-

gradu in na vrtu. V Beli krajini pa

celo pravijo, da se na ta dan

za~ne pomlad. Kot dan zaljub-

ljencev se valentinovo praznuje

{ele v sodobnem ~asu. 

S komercializacijo ta praznik `al

izgublja svoj prvobitni namen in

vse bolj postaja obveznost in

nadle`na dol`nost obdarovanja.

In s tem tudi Slovenci po~asi

izgubljamo stik s svojimi koreni-

nami.�
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Nerezine

2200..  66..  22001111  ––  2277..  66..  22001111

Marjana Turk Servis in in`eniring

Ivan Bezjak Rondelice

Marica Vajda Ulitki

Gregor Ze~evi} Strate{ka komerciala

Mirko Tikvi~ Revital

2277..  66..  22001111  ––  44..  77..  22001111

Benjamin Ivan~i~ Livarna

Bojan Krajnc Livarna

Rajko Habjani~ Aluminij

Brigita Lukman Ra~unovodstvo

44..  77..  22001111  ––  1111..  77..  22001111

Vinko Bombek Aluminij

Alojz Podvr{ek Vargas-Al

Peter Kropec Aluminij

Mirko Vidovi~ Vargas-Al

Igor Jeza Rondelice

1111..  77..  22001111  ––  1188..  77..  22001111

Verica Inkret Ra~unovodstvo

Peter Bombek In{titut

Alojz Rume` Servis in in`eniring

Dragan Mik{a Aluminij

Jo`e Medved Livarna

1188..  77..  22001111  ––  2255..  77..  22001111

Miran [alamun Aluminij

Zdenka Lesjak Livarna

Dejan Horvat Informatika

Edvard Koderman Ulitki

Katarina Pi{ek Vital

2255..  77..  22001111  ––  11..  88..  22001111

Stanislav Poplatnik Servis in in`eniring

Franc Bezjak Rondelice

Albin Petrovi~ Revital

Franc Irgl Ulitki

Janko Majcen In{titut

11..  88..  22001111  ––  88..  88..  22001111

Slavko Jazbec Aluminij

Evgen Muhi~ Informatika

Jo`ef Godec Aluminij

Milko Ahec Izparilniki

Du{an Galun Rondelice

88..  88..  22001111  ––  1155..  88..  22001111

Anton Dreven{ek Servis in in`eniring

Sre~ko Cajnko Servis in in`eniring

Damjan Serdin{ek Livarna

Silvo Klajn{ek Servis in in`eniring

Peter Urlep Aluminij

1155..  88..  22001111  ––  2222..  88..  22001111

Anton Kirbi{ Aluminij

Bojan Magdi~ Livarna

Feliks Kodri~ Servis in in`eniring

Aleksander Irgoli~ Informatika

Milan Poto~nik Servis in in`eniring

2222..  88..  22001111  ––  2299..  88..  22001111

Izidor Tur{~ak Servis in in`eniring

Bojan Brence Livarna

Daniel Bezjak Livarna

Franc Ro{kar Vital

Majda Zadravec Vargas-Al

LETOVANJE

Seznam sodelavcev, 
ki bodo v poletni sezoni 2011 letovali 
v Nerezinah in ^ervarju
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2299..  88..  22001111  ––  55..  99..  22001111

Milan Toplak Servis in in`eniring

Bo{tjan Koro{ec Strate{ki razvoj

[tefan Ros Servis in in`eniring

Ivan Hauptman Aluminij

55..  99..  22001111  ––  1122..  99..  22001111

Janez Kotar Servis in in`eniring

Franc Gregorec Upokojenec

Fran~i{ek [irec Upokojenec

Miran Fider{ek Storal

^ervar

2200..  66..  22001111  ––  2277..66..22001111

Zdravko  Keisersberger Livarna

Du{an Fridl Livarna

Slavko Fajfar Livarna

2277..  66..  22001111  ––  44..  77..  22001111

Milan Kolednik Servis in in`eniring

Miran Fider{ek Storal

44..  77..  22001111  ––  1111..  77..  22001111

Emil Munda Livarna

Ciril Horvat Servis in in`eniring

Albin [migoc Livarna

Franc Mlakar Livarna

1111..  77..  22001111  ––  1188..  77..  22001111

Darko [imenko Revital

Roman Petek Aluminij

Angela Fider{ek Revital

Jo`ef [krila Aluminij

1188..  77..  22001111  ––  2255..  77..  22001111

Miroslav Dobi~ Servis in in`eniring

Liljana Lon~ari~ Ra~unovodstvo

Alojz Fric Storal

Robert [trafela Ulitki

2255..  77..  22001111  ––  11..  88..  22001111

Radovan Mesari~ Servis in in`eniring

Franc Sever Livarna

Andrej Petrovi~ Izparilniki

Jo`e Lon~ari~ Rondelice

11..  88..  22001111  ––  88..  88..  22001111

Du{an ^ernen{ek Aluminij

Stanko Jan`ekovi~ Aluminij

Ven~eslav Vti~ Revital

Drago [irovnik Aluminij

88..  88..  22001111  ––  1155..  88..  22001111

Miran Krajnc Ulitki

Franc Juri~ Servis in in`eniring

Alenka Kotnik Alin

1155..  88..  22001111  ––  2222..  88..  22001111

Sergej Donaj Livarna

Du{an Brglez Informatika

Vlasta [tumberger Revital

Robert Merlak Servis in in`eniring

2222..  88..  22001111  ––  2299..  88..  22001111

Romana Bezjak Vital

2299..  88..  22001111  ––  55..  99..  22001111

Jernej Plav~ak Vargas-Al
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Preizkus hoje 
Odkritje spomenika

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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S~asoma se prijateljstva in skup-
na dru`enja tako vtkejo v na{
vsakdan, da pogostokrat pozabi-
mo, kako so se rodila, kako zelo
se zana{amo nanje, kako never-
jetno veliko nam pomenijo in
kako dragocena so.
Ta dru`enja in prijateljevanja
nas, skupino sodelavcev iz pro-
izvodnje anod, spremljajo `e kar
veliko let, vse tja od leta 2003, ko
smo prvi~ skupaj pre`iveli po-
dalj{an vikend. Tudi letos se
nismo izneverili tradiciji. Zbira-
li{~e smo kot vsako leto imeli na
parkirnem prostoru na{e tovar-
ne. Od tam nas je pot vodila ~ez
Slovenijo in mejni prehod Rupa
proti zastavljenemu cilju, v po~it-
ni{ko naselje Bu~anje v Nere-
zinah na Lo{inju.
V petek popoldan smo prvi~
preizkusili svoje telesne zmoglji-
vosti ob igranju ko{arke. Nasled-
nji dan smo se po jutranji kavici
po planinski poti ~ez pogorje
Osor{~ice odpravili na najvi{ji
vrh pogorja Televrin (589 m), na-
to pa sestopili do planinskega
doma in v mesto Osor.
Na poti so nas navdu{evali di{e-
~e sredozemsko rastlinje, skozi

katero so speljane poti, ter raz-
gledi na okoli{ke otoke. Popol-
dne smo se na pla`i  prepustili
milini son~nih `arkov, najbolj
pogumni pa so preizkusili tem-
peraturo morja s plavanjem. V
nedeljo smo se zjutraj odpravili
proti domu z na~rtom, da se na
poti {e nekajkrat ustavimo. Tako
smo kljub kislemu vremenu v
Portoro`u obiskali Formo vivo,
edinstveno zbirko kamnitih skul-
ptur, ki stoji na prostem v parku
polotoka Se~a pri Portoro`u.
Kasneje nas je pot vodila v Vran-
sko v muzej starej{ih motociklov,
kjer smo si ogledali zelo lepo
ohranjeno zbirko.  Proti koncu
smo v Celju obiskali znano gos-
tilno Amerika, kjer vsaki~ kon~a-
mo s poznim kosilom. Tam smo
strnili vtise, se {e nasmejali na{im
prigodam in `e po~asi zbirali
predloge za naslednje dru`enje.
^e `elite polneje `iveti, morate
spoznati umetnost u`ivanja v
malih, drobnih trenutkih `ivlje-
nja. Ta svet res ni v celoti zlat, a
na njem je ne{teto zlatih `arkov,
ki ~akajo odkritje.
@ivljenje je tisto, kar se zgodi,
medtem ko dela{ na~rte.p

Zahvala

Ob bole~i izgubi dragega mo`a, 

o~eta, dedka, tasta in strica

JJoo`̀eeffaa  DDrreevveenn{{kkaa,,

upokojenca Taluma iz Sovi~ 16, Videm pri

Ptuju, se zahvaljujemo vsem, ki ste ga po-

spremili na njegovi zadnji poti, darovali cvet-

je in sve~e ter nam pomagali v te`kih trenutk-

ih.

Hvala tudi godbeniku za odigrano Ti{ino.

@alujo~i vsi njegovi

Zahvala

Ob bole~i izgubi dragega mo`a, o~eta, sina,

dedija, tasta, brata, svaka, strica in prijatelja

FFrraannccaa  BBeerraannii~~aa,

upokojenca Taluma iz Lovrenca na Drav-

skem polju 61, se iskreno zahvaljujemo sindi-

katu Taluma, godbeniku za odigrano Ti{ino

in vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zad-

nji poti, izrekli so`alje, darovali cvetje in sve-

~e.

@alujo~i vsi njegovi

Zahvala

Nepri~akovano nas 

je zapustil dragi mo` in o~e

SSttoojjaann  @@nniiddaarrkkoo..

Vsem sodelavkam, sodelavcem, znancem in

sindikatu Taluma se iskreno zahvaljujemo za

podarjeno cvetje, sve~e in izre~eno so`alje.

Hvala sodelavcem za poslane besede ter

godbi in pevcem dru`be Talum.

Iskrena hvala vsem, ki ste Stojana na poko-

pali{~u v Maj{perku v tako velikem {tevilu

pospremili na njegovi zadnji poti.

@alujo~i vsi njegovi

REKREACIJA

Dru`enje skupine sodelavcev 
iz proizvodnje anod
JANI VOGRINEC
FOTO: JANI VOGRINEC

Anodarji pred Talumovo po~itni{ko hi{o

Anodarji na Televrinu



ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 35
KRI@ANKA

SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: BENZOA – di{e~a smola iz tropskih dreves, stiraks, SOININEN – finski smu~arski skakalec (Jani, 1973), VIGONJ – volnena preja

iz volne vikunje, PRIAP – sin Bakha in Afrodite, ARNDT – nem{ki pisatelj (Ernst Moritz, 1768–1860), SPIKA – zvezda v ozvezdju Device,

AMOS – angle{ka pop in rock pevka (Tori, 1963).



Kontakti:

Revital, d. o. o. 

Tovarni{ka cesta 10

2325 Kidri~evo

Maloprodaja – vrtnarstvo   

tel.: 02 7990 353 

Du{an Mikl

direktor

tel.: 02 7990 791

faks: 02 7990 798

e-po{ta: dusan.mikl@revital-vrtnarstvo.si http://www.revital-vrtnarstvo.si

Podjetje Revital, d. o. o., iz Kidri~evega ponuja v svojem prodajnem centru balkonsko cvetje, obse`en

sortiment enoletnic, lon~nice, sadike vrtnin, drevnine in trajnice. Zelo ugodne so cene za vse balkonsko

cvetje (vse vrste pelargonij, fuksij, nageljnov, veliko vrst trav, Impatiens NG).

V podjetju izvajamo tudi naslednje poslovne dejavnosti:

• na~rtovanje, urejanje, zasajevanje in vzdr`evanje zunanjih povr{in, poslovnih in zasebnih objektov,

cvetli~nih gred, zelenic, krajevnih zelenih in prometnih povr{in, 

• ko{nja in vzdr`evanje nogometnih igri{~, igri{~a za golf in drugih zelenih povr{in,

• na{ ~istilni servis ~isti delovne obrate ter poslovne in zasebne prostore.


